


ТЭК КАК ГАРАНТ БЕЗОПАСНОСТИ
ГСП "Чернобыльская АЭС" приняло участие во II Международном форуме 

"Топливно-энергетический комплекс: настоящее и будущее"

Министр топлива и энергетики Сергей Тулуб открывает выставку

Легкокрылое здание Меж
дународного выставочного 
центра на Левом берегу хоро
шо известно не только в де
ловых кругах столицы, но и, с 
некоторых пор, буквально 
каждому жителю Украины.
После впечатляющей евро
победы Русланы его внуши
тельный размах оказался под 
пристальным вниманием 
даже организаторов будуще
го песенного конкурса “Евро
видение", и центр по этой 
причине чуть было не угодил 
в отечественную и континен
тальную Книгу Гиннесса. Од
нако грандиозное шоу полу
чает другую прописку, а 
центр спокойно продолжает 
выполнять свою основную  
миссию.

Второй год подряд сен
тябрь здесь ознаменовыва
ется проведением Междуна
родного форума “Топливно- 
энергетический комплекс 
Украины: настоящее и буду
щее", ключевой частью кото
рого является отраслевая 
выставка достижений и ин-. 
вестиционных потребностей ТЭК стра
ны, продукции отечественных и зару
бежных предприятий для нефтегазо
вой, угольной промышленности и 
энергетики. Идея организации столь 
масштабных мероприятий возникла в 
прошлом году во время исполнитель
ной ассамблеи Всемирного энергети
ческого совета, в работе которой при
няли участие представители 65 стран.

Открывая форум, министр топлива 
и энергетики Украины Сергей Тулуб теп
ло поприветствовал всех участников. 
Он отметил, что здесь представлены 
новейшее оборудование и самые со
временные технологии, используемые 
в сфере топливно-экономического ком
плекса и являющиеся основой эффек
тивной работы предприятий ТЭК.

Программа работы форума соответ
ствует неотложным задачам разработ
ки и реализации комплексных мероп
риятий для обеспечения энергетичес
кой безопасности государства, эффек
тивного функционирования отраслей 
ТЭК, их модернизации, достижения на
дежности и стабильности транзита 
энергоносителей в страны Европы, со
действия в диверсификации источни
ков снабжения энергоносителями.

Форум “Топливно-энергетический 
комплекс Украины: настоящее и буду
щее” направлен на поддержку модер
низации топливно-энергетического сек
тора страны, развитие делового сотруд
ничества отечественных и зарубежных 
партнеров, привлечение инвестиций в 
ТЭК. Во время проведения форума бу
дут проанапизированы пути развития 
топливно-энергетических отраслей Ук
раины. Экспозиция выставки, открытой 
в его рамках, широко представпяет ук
раинские достижения в сфере ТЭК, 
продукцию отечественных предприятий 
и научных работников, передовые за
рубежные разработки, которые могут 
быть использованы уже сейчас при мо
дернизации объектов топливно-энерге- 
тического комплекса.

Министр подчеркнул важность прак
тической составляющей работы между
народного форума. Среди его участни
ков и гостей — представители промыш- 
ленно-финансовых элит, руководители 
предприятий и организаций, члены за
конодательных собраний и органов ис
полнительной власти.

— Уважаемые коллеги! — заключил 
господин Тулуб. — Ваша работа направ
лена на развитие сотрудничества в стра
тегически жизнеспособных проектах по 
обеспечению поставок энергии в Евро
пу, а результаты форума безусловно ста
нут реальным весомым вкладом в раз
витие ТЭК страны, украинской экономи
ки, будут способствовать формированию 
надежного энергетического фундамен
та нашего экономического роста.

В специализированной выставке 
приняли участие 160 ведущих фирм и 
организаций из семи стран, представив
шие новейшие технологии, оборудова
ние, материалы, продукцию и услуги по 
строительству, реконструкции, техничес
кому преобразованию предприятий 
электроэнергетики, угольной, нефтега
зовой и нефтеперерабатывающей отрас
лей промышленности. Органично впи
салась в ее индустриальный пейзаж эк
спозиция Чернобыльской АЭС, широко 
знакомившая посетителей с проблема
ми снятия атомных реакторов с эксплу
атации и преобразования объекта ‘Укры
тие” в экологически безопасную систе
му. Люди постоянно подходили к стан
ционным стендам, интересовались об
щими подходами к вопросам ядерной и 
радиационной безопасности, перспекти
вами обращения с отработавшим ядер- 
ным топливом и радиоактивными отхо
дами. Особый интерес вызывал компь
ютерный эскиз нового безопасного кон- 
файнмента — “Арки”.

Настоящее и будущее атомной энер
гетики Украины презентовала относи
тельно небольшая, но емкая экспозиция 
Национальной атомной энергогенериру
ющей компании “Энергоатом”. И пред-

Директор ЧАЭС Александр Смышляев у экспозиции станции

ставляли ее (отметим как приятный 
факт!) специалисты, еще недавно ра
ботавшие на Чернобыльской АЭС.

Имя Чернобыля по тому или иному 
случаю упоминапось в ряде экспози
ций. Например, на отдельном стенде 
компании “Центрэнерго” была пред
ставлена программа “Заміщення 
ЧАЕС”, воплощаемая на Змиевской 
ТЭС... Да, замещающие мощности 
можно создать. Но что заменит эпоху 
ЧАЭС для тех, кто связал с Чернобы
лем свою судьбу?.. Впрочем, ответы на 
ностальгические вопросы следует ис
кать не в зале технической выставки...

Международный форум — мероп
риятие комплексное. Он включал и вы
ездное заседание коллегии Минтопэ
нерго, и технические совещания, и се
минары, и “круглые столы” по пробле
мам функционирования отраслей ТЭК, 
и заседание рабочей группы, работа
ющей под эгидой Европейского банка 
по вопросам реформирования энерге
тического сектора.

Широкий резонанс получили семи
нары “Проблемы учета и контроля элек
трической энергии на крупных предпри
ятиях Украины. Приборы и системы уче
та энергии. Политика дифференциро
ванного учета электрической энергии”, 
“Состояние и перспективы метрологи
ческого обеспечения учета воды, газа, 
тепла и электроэнергии”, “Программа 
развития гидроэнергетики Украины на 
ближайшую перспективу”, “Страхование 
объектов энергетики”, “Энергетика Ук
раины как элемент национальной бе
зопасности”, заседания за “круглым сто
лом" “Интеграционные вопросы вхож
дения энергетической системы Укра
ины в ЕС”, “Приватизационные про
цессы в отраслях ТЭК и их влияние 
на развитие экономики Украины". 
Особо отметим проводимый Минто
пэнерго, НАЭК “Энергоатом” и концер
ном “Росэнергоатом” семинар “Атом
ная энергетика Украины”, а также со
брание Ядерного страхового пула Ук

раины с участием экспертов 
США и Германии.

На пресс-конференции с 
участием первого замести
теля министра топлива и 
энергетики — председателя 
правления НАК “Нефтегаз 
Украины” Юрия Войко и за
местителя министра топли
ва и энергетики Александра 
Светелика столичные жур
налисты задали немало воп
росов. Интересовало их и то, 
как выполняется План преоб
разования объекта “Укрытие" 
в экологически безопасную 
систему, и в какие сроки со
стоится форум стран-доноров 
ЧФУ, на котором планируется 
выделить дополнительные 
средства на реализацию 
ПОМ. Отвечая на последний 
вопрос, А.Светелик сказал, 
что форум доноров (формат 
встречи — ассамблея или 
конференция— еще в стадии 
определения) должен состо
яться в сентябре с.г.

Виктор КАПУСТА 
Фото Константина 

ДИОРДИЕВА

СПАСАЯ ПРИРОДУ -  
СПАСТИ СЕБЯ

Экологические проблемы в нашей стране никогда не воспринимались все
рьез — ни в советские времена индустриальной гигантомании и “поворота рек 
вспять", ни в период независимости, когда власти занимались чем угодно, толь
ко не тем, что действительно важно для людей.

И, похоже, что мы доигрались, —  когда ученые сравнили карту участков вы
сокой заболеваемости и частоты врожденных патологий новорожденных с кар
той очагов промышленного загрязнения окружающей среды, выяснилось, что 
они совпали с удивительной точностью. А  такие очаги покрывают большую часть 
территории страны — тут, конечно, сразу вспоминается Чернобыль, которым 
Украина вошла в мировую историю, как Япония Хиросимой. Но Донбасс, Криво
рожье, Запорожье да и многие другие промышленно развитые районы — это те 
же чернобыли, не менее, а, может быть, даже более опасные из-за отсутствия 
предупреждающей маркировки “осторожно — зона экологического бедствия!” 
Если так пойдет и дальше, то через каких-то 10— 15 лет в этих регионах станет 
просто нельзя жить, максимум, что останется сделать, — эвакуировать оттуда 
людей и отправлять работать на заводы добровольцев— вахтовым методом. Но
— куда эвакуировать? Ошибаются те, кто думает: если нет в пределах видимос
ти дымящей трубы, то воздух тут чистый. Нет, ветер, дожди, фунтовые воды 
промышленных центров отравляют даже удаленные карпатские долины иКрым- 
ское побережье. Если так пойдетдальше — нам уже некуда будет деться.

Есть ли выход? Вопрос сложный. Во всяком случае, нынешнее правитель
ство его активно ищет. Премьер-министр Виктор Янукович считает, что без 
заботы об окружающей среде промышленное развитие утрачивает всякий 
смысл, ведь основная цель экономического прогресса именно в том, чтобы 
жизнь людей становилась лучше. И то, что понимание жизненной важности 
сохранения природы достигло наконец высших эшелонов власти, уже прояв
ляется в практических действиях. В первую очередь это отразилось на финан
сировании природоохранной работы — объем выделяемых средств удвоился в 
сравнении с 2000 годом.

Однако нужны не только деньги, но и разумный подход. Премьер-министр 
Виктор Янукович настаивает на скорейшем введении системы экономическо
го стимулирования использования экологически чистых и энергосберегающих 
технологий. Одновременно со строгим контролем за соблюдением норм эко
логического законодательства, которое, кстати, за последние полтора года по
полнилось многими законами, предложенными Кабмином, это может реально 
изменить к лучшему сложившуюся ситуацию.

Сегодня уже можно привести конкретные примеры ответственного отноше
ния к охране природы. Назовем только самые крупные из реализованных про
ектов: внедрение замкнутого цикла использования технических вод на веду
щем предприятии химической отрасли — концерне “Стирол”, реконструкция 
доменных печей в соответствии с европейскими стандартами на металлурги
ческом комбинате “Азовсталь”, установка фильтров высокой степени очистки 
на Донецком металлургическом заводе, модернизация Змеевской ТЭС, позво- 
лившая в 16 раз уменьшить выбросы в атмосферу. Аналогичные работы про- 
водятся на Ладыжинской и Трипольской теплоэлектростанциях.

Кроме того, правительство делает ставку не только на уменьшение вредно
го влияния развивающейся промышленности, но и на компенсацию прошлых 
ошибок. В частности, приняты программы оздоровления бассейна Днепра, ох
раны Северского Донца, справедливо считающегося главной водной артерией 
Восточной Украины.

Но природа строгий судья, и заглаживать вину перед ней приходится долго. 
Можно ли надеяться на положительный результат? Ответ будет утвердитель
ным, если сохранится закладываемая сегодня тенденция, которая сможет обес
печить выполнение одного из важнейших условий устойчивого развития — 
баланса между природой и производственной деятельностью человека. Пока 
же нам приходится пожинать горькие плоды нарушения такого равновесия. 
Богатейшие земли, благословенные карпатские леса находятся под угрозой 
невосстановимого уничтожения. Чтобы остановить этот процесс, создана спе
циальная лесная инспекция, которая вместе с недавно организованной служ
бой охраны плодородия грунтов должна положить конец неразумному исполь
зованию природных богатств Украины. Немало надежд правительство связы
вает и с недавно созданным Государственным фондом стимулирования и фи
нансирования мер по охране окружающей природной среды.

Определенные сдвиги есть, пока что больше в организационном плане — 
ведь систему экологической защиты приходится создавать буквально с нуля. 
Но это необходимый этап долгосрочной работы, которую наметило правитель
ство Виктора Януковича, для того чтобы Украина избежала участи техноген
ной пустыни. Спасти природу— означает спасти свое будущее.

Сергей ДЗЮБА

БЕСЛАН: ЧУЖОЙ БЕДЫ НЕ БЫВАЕТ
Обращение президиума профсоюзного комитета 

первичной профсоюзной организации ЧАЭС к 
трудовому коллективу ГСП "Чернобыльская АЭС"

Весь мир потрясла трагедия, учиненная террористами в г.Беслане Северо- 
Осетинской Республики Российской Федерации.

Нелюди, скрываясь под масками, прикрываясь живым щитом из залож
ников, взорвали и расстреляли более 350 заложников — детей, матерей, 
отцов, пришедших на праздник 1 сентября в школу. Более 90 детей с раз
личной степенью тяжести ранений и ожогов находятся в клиниках различ
ных городов России. Более 200 человек в настоящее время числятся про
павшими без вести.

Во многих странах мира проходят акции солидарности в борьбе с террориз
мом и по оказанию помощи пострадавшим и семьям погибших.

Мы помним помощь народов Советского Союза во время ликвидации ката
строфы на Чернобыльской АЭС в апреле 1986 года.

Президиум профсоюзного комитета ЧАЭС призывает работников станции 
откликнуться на беду, постигшую жителей г.Беслана, и оказать посильную по
мощь.

Собранные средства будут централизованно отправлены в адрес админи
страции г.Беслана для пострадавших и семьям погибших:

ПОЛУЧАТЕЛЬ
Администрация местного самоуправления г.Беслан
ИНН 1511006861, КПП 151101001
Банк получателя АБК Банк развития региона г. Владикавказ, БИК 049033764
Корреспондентский счет 1011181050000000764
Спец. счет 40603810700010118998
“Фонд помощи по теракту в Беслане”

Денежные средства предлагается сдавать по ведомостям председателям 
цеховых комитетов.

Президиум профсоюзного комитета ПК ППО ЧАЭС

От редакции. Обращение поддержано администрацией Чернобыльской 
АЭС и профсоюзными организациями Славутича.



В РИТМЕ СОЗИДАНИЯ И ОЖИДАНИЯ
Встречи директора ГСП "Чернобыльская АЭС" Александра Смышляева, председателя профкома 
Евгения Козлова, других руководителей станции с работниками средств массовой информации 

приобретают, так сказать, необратимый характер. Уже становится привычным для журналистов 
собираться по четвергам в информационном центре-представительстве ЧАЭС в Славутиче. Только в 

последние недели здесь побывали корреспонденты радио "Свобода", информационных агентств 
УНИАН и "Українські новини", телеканала ICTV, областного телевидения и радио из Чернигова, ряда 

черниговских изданий, еженедельника "Теледень-Славутич", ТРК "Славутич", ведомственных СМИ

Казалось бы, эти встречи не 
обещают никаких особых ин
формационных деликатесов 
вроде презентации новых про
ектов и программ или сенсаци
онных заявлений. Однако нос
тальгирующих по открытости 
журналистов прельщает сам 
факт свободного общения с пер
выми лицами уникального пред
приятия. Рассказ о плавном, но 
неуклонном повороте в реше
нии производственных и соци
альных проблем, оказывается, 
тоже может быть достаточно 
познавательным и увлекатель
ным для самой широкой ауди
тории читателей, зрителей, слу
шателей,~на страже интересов 
которых неизменно стоят СМИ.

— О каких-либо итогах дея
тельности в качестве директо
ра Чернобыльской АЭС гово
рить еще рановато, — замеїил 
господин Смышляев. — Но по
степенно кое-что делается.

Начато создание нового 
предприятия по снятию с эксп
луатации атомных станций. Не
плохими темпами ведется стро
ительство новых объектов. Кон
тролируется ход работ каждую 
неделю, устраняются замеча
ния, которые возникают. К сожа
лению, из-за отсутствия упразд-
ненного в ходе реорганизаций 
направления капитального стро- 

ительства ЧАЭС вопросы про
верки и экспертизы проектов ре
шаются медленно. Однако, не
смотря на это, объекты прибли
жаются к полной готовности. В 
частности, реабилитационный 
центр. Думается, через три ме
сяца он будет введен в строй.

Постепенно меняется вне
шний вид станции. Как извне, 
так и изнутри. В этом направ
лении сделано пока немного, 
но есть договоренность с под
рядчиком о ремонтных работах 
на 4 этаже административно- 
бытового корпуса № 1. До зимы

они будут завершены. В следую
щем году фронт ремонта замет
но расширится.

— Это очень важная задача,
— подчеркнул директор.

Приводятся в надлежащий 
порядок также помещения санп
ропускника в Семиходах. Ремон
та требуют и крыша, и полы. Кста
ти, несовременный пластикат бу
дет заменен наливными полами.

Ведутся работы в направле
нии улучшения состояния техни
ки безопасности, радиационной 
безопасности.

Продолжается демонтаж 
оборудования. Напомним, что в 
машзале с успехом осуществлен 
своеобразный пионерный проект 
по разборке испарительной уста
новки. Это экспериментальное 
направление работы вызвало ин
терес у специалистов, обществен
ности и в министерстве. Руково
дители ведомства уже потребова
ли график проведения демонта
жа на следующий год. Ведется 
тщательный подсчет затрат на 
выполнение данных работ.

В свою очередь, все более 
интенсивными темпами ведется 
подготовка к решающей фазе 
преобразования объекта “Укры
тие” в экологически безопасную 
систему. Причем, по оценке спе
циалистов, здесь имеется более 
благоприятная перспектива вой
ти в производственный график, 
чем на строительстве объектов 
для безопасного снятия с эксп
луатации энергоблоков.

Успешному решению рефор
маторских задач помогает укреп
ление связи между администра
цией и коллективом. Свою поло
жительную лепту в этот процесс 
вносят собрания в производ
ственных подразделениях, стаю
щие традиционными еженедель
ные приемы работников станции 
и жителей Славутича по личным 
вопросам, осуществляемые ди
ректором совместно с председа

телем профкома.
Как обычно, участники пресс- 

конференции затрагивали самые 
широкие спектры проблем: от гло
бальных — до, условно говоря, 
локальных и личных. И на кажд ы й  
вопрос, по нашему мнению, были 
даны исчерпывающие ответы.

Один из вопросов касался дея
тельности ГСП “Чернобыльская 
АЭС” по обращению с радиоактив
ными отходами и работ на “Укры
тии”. Такая деятельность требует 
обеспечения экологической безо
пасности, ведения экологического 
мониторинга. Раньше на ЧАЭС был 
отдел экологии, а на “Укрытии” — 
экологическая лаборатория. Сегод
ня такие службы отсутствуют, хотя 
на уровне государства обеспечение 
экологической безопасности при 
ведении подобной деятельности 
ставится во главу угла.

Отвечая, директор объяснил, 
что экологическая безопасность и 
экологический мониторинг, в конеч
ном счете, являются главным, чем 
занимается станция сегодня. Обес
печение ядерной и радиационной 
безопасности приводит к безопас
ности экологической. На действу
ющих АЭС она достигается благо
даря высокой культуре безопасно
сти. Не зря в мире существует по
нятие, что на атомных станциях вы
рабатывается “чистая электроэнер
гия”. Главное, чтобы атомная энер
гетика соответствовала принятым 
экологическим стандартам. В Укра
ине есть немало положительных 
примеров этого. Так, Хмельницкая 
АЭС, работающая 17 лет, нынче 
расположена на территории запо
ведника. Это значит, что АЭС обес
печивает должную чистоту окружа
ющей среды. В этом смысле на 
Чернобыльской станции говорить 
об экологической безопасности 
проблематично. После загрязнения 
1986 года можно говорить только 
об улучшении экологической обста
новки. И за 18 лет она здорово из
менилась. Однако радиационный

уровень на площадке в несколько 
раз превышает норму. Поэтому зона 
по-прежнему остается зоной. Лет 
пять назад в ней начали работать 
экологические эксперты. На стан
ции же, по мнению директора, эко
логическая обстановка во многом 
зависит от обеспечения режима ра
диационной безопасности. И работ
ники цеха радиационной безопасно
сти фактически являются людьми, 
заботящимися об экологии. Ведь 
каждому понятно: самый важный 
поражающий фактор на площадке
— радиационный. Нельзя допус
тить превышения контрольных 
уровней облучения персонала.

Говоря о согласовании в органах 
государственной власти “Общегосу
дарственной программы снятия 
Чернобыльской станции с эксплуа
тации...” и “Интегрированной про
граммы обращения с РАО на этапе 
прекращения эксплуатации Черно
быльской АЭС и преобразования 
объекта “Укрытие” в экологически 
безопасную систему”, господин 
Смышляев акцентировал внимание 
на моменте сроков выполнения ра
бот. Когда они будут выполнены?— 
главный вопрос. К сожалению, ука
занные в программах сроки были 
короткими, и в них не вложились. 
Украина, впервые проходя по пути 
снятия с эксплуатации ядерных 
энергоблоков, обращения с радио
активными отходами в больших 
объемах, не должна была себя 
ущемлять в сроках выполнения ра
бот Сроки зависят и от выделяемых 
ресурсов, и от качества работ А пер
соналу порой просто не хватало 
опыта. Поэтому программа снятия 
с эксплуатации, хотя она и общего
сударственная, требует пересмот
ра. И это уже делается. Новые сро
ки будут зависеть от многих факто
ров. Сегодня станция работает 
очень скудными силами, и пока спе
циалисты боятся наращивать уси
лия и количество людей, необходи
мых для выполнения программы. 
Силами, имеющимися в наличии,

станция будет сниматься с эксплу
атации долгие годы. Надо также 
тщательно подсчитать стоимость 
снимаемого оборудования, чтобы 
знать реальную рентабельность 
работ. Для этого нужны хорошая 
практика и хорошее научное обо
снование. По мнению специалис
тов, понадобится еще какое-то вре
мя для изучения. Дополнительно
го изучения также требует пробле
ма обращения с радиоактивными 
отходами на этапе прекращения эк
сплуатации ЧАЭС.

Среди вопросов, касающихся 
дальнейшего развития Славутича, 
особый интерес вызвал следующий:

— В Славутиче ЧАЭС вложи
ла значительные средства в не
завершенное строительство гос
тиничного комплекса. В свое вре
мя существовали планы по за
вершению возведения этого зда
ния и выводу туда из зоны отчуж
дения части персонала. Расчеты 
показывали, что это позволило 
бы окупить затраты на заверше
ние строительства в течение двух 
лет за счет уменьшения ряда

выплат за работу в зоне. Какие 
существуют планы в отноше
нии гостиницы?

— Намерение одно: достро
ить, — ответил Александр Ев
геньевич. — Есть желание за
няться этим уже в этом году. Но 
пока не удается, потому что су
ществует масса других объек
тов. Ведется поиск строителей 
для выполнения задачи. Нуж
ны строители, которые смогут 
перепрофилировать один кор
пус под офис станции, а второй 
корпус построить как гостини
цу. Завершение строительства 
даст возможность вывести с 
Чернобыльской площадки в 
Славутич подразделения, не 
имеющие прямого отношения к 
выполнению работ, прежде все
го бухгалтерии, планово-эконо
мических служб.

Какие вопросы возникнут в 
следующий четверг? Поживем
— увидим. Жизнь коллектива 
продолжается в созидающем 
ритме...

Виктор КАПУСТА

И ВНОВЬ "ПЕРСПЕКТИВНЫЕ" СЕНСАЦИИ
В минувшую пятницу стало известно, что учебный центр "Перспектива" будет обучать работников НАЭС... украинскому языку. 

При этом он и не думает сокращать остальные направления. Наоборот — они ежегодно расширяются. Об этом и разговор...
— И сколько же у вас теперь 

будет учеников?— спрашиваю 
директора “Перспективы” Алек
сея Михайлова. Оказывается 
— обучение пройдут все работ
ники станции, а это около 4 
тысяч человек. Хотя начнется 
все с 60 человек. Именно 
столько работников станции 
будут обучаться здесь в тече
ние первого полугодия. Разуме
ется, я поинтересовалась, что 
стало решающим для тендер
ной комиссии, когда она опре
деляла победителя. Среди 
ряда прочих факторов было 
названо и то, что “Перспекти
ва” — единственное учебное 
заведение в городе, имеющее 
лицензию на право преподава
ния государственного языка.

В памяти славутчан еще 
свежо событие без сомнения 
неординарное: из 36 выпускни
ков отделения довузовской 
подготовки “Перспективы" 35 
стали студентами престижных 
киевских вузов. Не одного, за
метим особо, а различных. По
добным уровнем, сказать по 
чести, не могут похвастаться ни 
черниговские, ни киевские ПО.
О том, как этого удалось до
биться, рассказывает директор 
центра Алексей Михайлов:

— Дело в том, что программы, 
по которым мы работаем, учиты- 
вают требования, принятые в учеб
ных заведениях, имеющих высо
кую степень престижности. Мы 
постоянно корректируем учебные 
планы в соответствии с нашими 
требованиями. Это — с одной сто -

роны. С другой— у нас есть ряд соб
ственных методических секретов, ко
торые помогают нашим учениками 
добиться высоких результатов. Во- 
первых, мы отводит огромное коли
чество часов на занятия иностран
ным и украинским языками — 10 
часов в неделю. Работаем над прак
тикой английского языка,где слуша
тели учатся говорить на темы, пред
ложенные экзаменационными би
летами, прикладной лингвистикой, 
грамматикой. Причем разные дис
циплины читают разные педагоги. 
И в этом тоже наше ноу-хау: зани
маясь с разными преподавателями, 
ребята привыкают к тому, что у каж
дого человека свои особенности го
ворения. И это, в свою очередь, 
очень помогает на экзаменах, еще им 
приходится общаться с людьми, чей 
тип говорения им не знаком. Но по
скольку стереотип не сформирован, 
они легко адаптируются к особенно
стям речи экзаменатора.

Связалась я и с вузом, студен
тами которого стало большинство 
выпускников подготовительного 
отделения “Перспективы”,— Укра
инским институтом лингвистики и 
менеджмента. Вот что рассказал 
его проректор Николай Драверт:

— Мы достаточно давно со
трудничаем с  “Перспективой” и 
очень довольны уровнем подготов
ки слушателей ПО. И, естествен
но, намерены продолжать это со
трудничество и дальше. Если го
ворить в процентном отношении, 
то более 60 процентов подготов
лены к учебе в вузе очень хорошо. 
Они без труда справляются с про
граммой, имеют значительную

речевую практику, научены учить
ся. В основном, это, конечно, те, 
кто занимался в центре достаточ
но долго, в течение нескольких лет. 
Из числа остальных 40 процентов 
бывших “перспективовцев” процен
тов 25 — 30 имеют вполне при
стойный уровень. Остальные — 
удовлетворительный для обуче
ния. Пришедшие в “Перспективу" 
в последний семестр , разумеет
ся, слабее, но и у них есть база. 
Что нас привлекает в сотрудниче
стве с “Перспективой"? Возмож
ность контролировать качество 
подготовки абитуриента непосред
ственно в процессе самой подго
товки. В течение всего курса ПО 
мы проводим тестирование слу
шателей, и если в отношении зна
ний кого-то из них возникает со
мнение, мы обязательно ставим об 
этом в известность педагогов цен
тра, которые начинают работать 
уже над ликвидацией выявленно
го пробела. Система, как показы
вает практика, очень эффективна.

Кроме того, слушатели “Пер
спективы” имеют редкую для ук
раинцев возможность общаться 
непосредственно с носителями 
языка. Одно дело, когда некую 
тему из экзаменационного тем
ника тебе излагает преподава
тель — и совсем другое, когда 
это делает житель США, Вели
кобритании, Франции. У “Перс
пективы" завязались тесные дру
жеские связи с семьей Корни и 

.-Майкла Фулнер, Жераром Дриа- 
ном, живущими и работающими 
в Славутиче в рамках междуна- 
родных проектов. Все они с удо

вольствием общались с воспи
танниками “Перспективы”, а у 
ребят кроме практики языка по
являлось еще одно крайне важ
ное для изучающего язык чело
века ощущение: я говорю — и 
меня понимают. Собственно, это 
одна из самых сильных внутрен
них мотиваций к изучению и со
вершенствованию языка.

А в целом, в центре сегодня 
все как обычно в начале учебно
го года. Утрясается расписание, 
что не просто в связи с перехо
дом славутичских школ на одно
сменную систему работы. Перед 
педколлективом стоит очень 
сложная задача — “развести" во 
времени, причем так, чтобы де
тишкам было удобно, все их 
школьные и внешкольные заня
тия. Желающих попасть в груп
пы — хватает. Казалось бы, пре
подаватели центра могут благо
получно заниматься своей не
посредственной преподаватель
ской деятельностью. А  они, ока
зывается, тратят время и усилия 
на... популяризацию изучения 
иностранных языков в городе. 
Причем делают это, по сути, на 
абсолютно добровольных и в об- 
щем-то общественных началах. В 
течение всего минувшего учебно
го года в городе действовал клуб 
любителей английского языка.

Рассказывает Елена Василен
ко, педагог центра и координатор 
работы “English speaking club”:

— К сожалению, я не могу 
сказать, что “Перспектива” была 
основоположником движения 
любителей английского языка в

Славутиче — во главе его стояли 
педагоги школ города, в частно
сти Миронова Тамара Васильев
на. Но наш центр принимал са
мое деятельное участие в нем. 
(К слову, и семья Фулнеров, и 
г-н Дриан очень активно участво
вали в работе клуба, играли с 
детьми, общались с ними.) У нас 
даже есть планы возглавить это 
движение. У клуба свои задачи, 
в определенной мере отличные 
от учебных. Клуб, с одной сторо
ны, призван оживить и активизи
ровать знания, которые у детей 
уже есть. С другой — вызвать 
интерес у тех ребят, уровень язы
ка которых явно недостаточно 
высок. Формы работы в клубе 
были самые разнообразные. В 
рамках клуба прошел “круглый 
стол” с участием преподавателей 
школ и “Перспективы”, центр 
взял на себя обеспечение техни
ческой стороны занятий клуба, и 
предоставлял аудитории, и де
лал многое-многое другое, воз
можно малозаметное на первый 
взгляд, но очень важное.

А летом работники "Перспек
тивы” — я и Евгения Мартынова
— вместе с педагогами школы №
1 Тамарой Мартыновой и Алек
сандром Подьячевым, а также 
психологом Ольгой Васильевой 
организовали для славутичских 
ребят летний языковой лагерь. 
Палаточный лагерь вырос на бе
регу Голубых озер. Дети с удо
вольствием дежурили на кухне, 
ходили за водой и вообще выпол
няли все необходимые нормы са
мообслуживания. А  кроме того,

провели конкурс боди-арт, пси
хологические тренинги, сорев
нования по спортивному ориен
тированию, сделали инсцени
ровку и т. д. Каждый день от
личался от предыдущих новиз
ной впечатлений. Испортить 
отдых не смогла даже своеоб
разная погода, которая стояла 
нынешним летом.

— В лагере было 10 ребят и 
5 взрослых,— продолжает Еле
на Алексеевна, — при этом и у 
взрослых и у детей остались са
мые замечательные воспомина
ния. Уезжать не хотелось. Ребя
та, с которыми мы встречаемся 
в городе, говорят о том, что с удо
вольствием поедут в лагерь и в 
будущем году. Благодаря их вос
торженным рассказам в лагерь 
хотят и те, кто этим летом на Го
лубые озера с нами не попал...

...Забавный получился раз
говор с педагогами “Перспекти
вы”: начали с обучения работни
ков станции украинскому, закон
чили воспоминаниями о летнем 
отдыхе. Хотя, строго говоря, ни
какого парадокса в этом нет — 
все это звенья одной цепочки, в 
которой главное — вызвать ин
терес человека к самосовершен
ствованию и помочь в реализа
ции этого интереса. И, судя по 
всему, делается это на очень 
профессиональном уровне.

Майя РУДЕНКО
P.S. Если у вас, дорогой чи

татель, возникнет желание 
подробнее узнать о програм
мах центра “Перспектива”, 
позвоните по номеру 2-15-03.



24 ВЕРЕСНЯ 2004 РОКУ В ЗАЛІ 
ЗАСІДАНЬ МІСЬКОЇ РАДИ ТА 

ВИКОНАВЧОГО КОМІТЕТУ ВІДБУДЕТЬСЯ 
37 СЕСІЯ МІСЬКОЇ РАДИ. ДО ПОРЯДКУ 
ДЕННОГО ВИНОСЯТЬСЯ ТАКІ ПИТАННЯ:

1. Затвердження звіту про виконання міського бюджету.
2. Погодження проекту впровадження нових технологій торгівлі 

та залучення інвестицій торгової мережі “Союз”.
3. Про внесення змін до штатної чисельності апарату виконкому.
4. Земельні питання.
5. Різне.
Початок роботи сесії об 11.00.
Робота депутатів у  комісіях о 9.00.

Секретар міської ради М.Н.Готсдінер

МОЛОДЕЖНЫЙ СОВЕТ 
ПРОДОЛЖАЕТ ДЕЙСТВОВАТЬ
В апреле 2002 года в Славутиче впервые появилась молодежная 

общественная организация — Молодежный совет “Будущее Славути
ча”. Целью создания Молодежного совета является воплощение в жизнь 
идеи работы избирательного органа ученического самоуправления, ко
торый представлял бы интересы учеников, осуществлял связи с орга
нами городского самоуправления, принимал активное участие в жизне
деятельности нашего города, реализовывал права и обязательства, ко
торые касаются решения проблем молодежной среды.

10 сентября 2004 года в Социально-психологическом центре со
стоялся второй тур очередных выборов в Молодежный совет. Выбо
ры эти были уже третьи по счету. В первом туре кандидатам в депута
ты необходимо было написать сочинение на тему: “Если бы я был 
депутатом Молодежного совета”. Для обсуждения жюри были пред
ставлены сочинения учеников 9— 11 классов школ города и лицея. 
В  состав жюри входили: Одиница В В.— директор Социально-психо- 
логического центра; Решетило Т.Н.— помощник заместителя городс
кого председателя; Игнатова А В .— инспектор гороо по внешкольной 
работе; Куць В.Н.— психолог Социально-психологического центра, кон
сультант Молодежного совета; Верещагин В В.— психолог Социаль
но-психологического центра; Юркина Т. В.— социальный педагог Со
циально-психологического центра. Было избрано 17 депутатов, кото
рые присоединятся к 13 депутатам второго созыва. В таком составе 
из 30 депутатов (в первом и втором созывах заседало 40 депутатов) 
Молодежный совет продолжит свою работу в 2004— 2005 годах.

17 сентября, в 12.00, в Зале торжественных событий городс
кого исполнительного комитета депутаты примут участие в про
ведении “круглого стола” на тему: “Меморандум поколений”, в рам
ках этого мероприятия пройдет торжественное посвящение в де
путаты Молодежного совета третьего созыва.

В течение 2004 — 2005 годов запланировано провести мероприя
тия, направленные на улучшение досуга молодежи, проведение бла
готворительных и экологических акций, спартакиад среди молодежи.

Выборы состоялись —  Молодежный совет продолжает дей- 
ствовзть!

Вадим ВЕРЕЩАГИН, Татьяна ЮРКИНА

ПРОГРАМА
XI МІЖНАРОДНОГО ФЕСТИВАЛЮ ДИТЯЧОЇ 

ТВОРЧОСТІ, ТЕЛЕБАЧЕННЯ ТА ПРЕСИ 
"ЗОЛОТА ОСІНЬ СЛАВУТИЧА-2004"

"Одна сім'я, одна родина — добробут, щастя України!"
17 вересня (п’ятниця)
9.00 — 12.00 — Заїзд учас

ників фестивалю, акредитація, 
розміщення команд (ПДЮТ).

12.00 — Зустріч за “круглим 
столом” “Нас поєднала всіх лю
бов до Славутича”. Знайом
ство з М олодіжною радою 
“Майбутнє Славутича”, члена
ми клубу “Не здаємось!” , з 
Об’єднанням ветеранів бойо
вих дій в Афганістані, ліквіда
торами аварії на ЧАЕС, буді
вельниками міста; посвячення 
в депутати (Зала урочистих 
подій).

15.00 — Прес-конференція 
з міським головою та оргкомі
тетом фестивалю.

Визначення черговості та 
отримання завдань конкурсан
тами (ПДЮТ).

16.30 — знайомство зі Сла
вутичем, екскурсії по місту, ро
бота команд в консультативних 
пунктах (див. ст. “Фестиваль
ний путівник”).

17.00— Вистава театру Об- 
нінського інституту атомної 
енергетики (ІПЦ ЧАЕС).

19.00 — Карнавальна хода 
учасників конкурсної програми, 
творчих колективів та школярів 
міста, присвячена 11-річчю фе
стивалю “Золота осінь Славу- 
тича-2004”(вул. Дружби на
родів).

20.00 — Урочисте відкрит
тя фестивалю (Центральна 
площа).

22.00 — Молодіжна диско
тека “Фестиваль скликає

друзів” (Центральна площа).
23.00 — “Місце зустрічі зміни

ти не можна”, вечір знайомств ке
рівників та представників ЗМІ (КП 
“ККК “Манхеттен”).

18 вересня (субота)
9.00 — 10.00— Майстер-клас 

“У вітальнях з метрами" (ПДЮТ, 
ТРК, ІТЦ).

10.00 — 11.00 — “Дай руку 
мені”, традиційне кольорове бра
тання учасників фестивалю (Цен
тральна ппоща).

11.00 — 12.00 — Прес-конфе
ренція з адміністрацією ДСП 
ЧАЕС (ІПЦ ЧАЕС).

13.00 — 14.30 —  "Економіч
ний розвиток регіону” — засідан
ня Асоціації міських голів Київ
щини (зала засідань міськвикон
кому).

14.00— 16.00— Маленькі зіроч
ки "Золотої осені . Караоке-шоу для 
дітей (Центральна площа).

15.00 — Знайомство зі Сла
вутичем. Екскурсії по місту, робо
та команд в консультативних пун
ктах (див. ст. “Фестивальний пу
тівник”).

16.00 — 17.30 — Виступ На
родного художнього колективу 
України — Ансамблю пісні і 
танцю “Світанок” м. Києва (Цен
тральна площа).

17.00 — “Шаховий Славутич 
не затьмарить слава Васюків”, 
зустріч із командою шахових ком
позиторів України — чемпіонів і 
віце-чемпіонів світу. Презентація 
першого номеру журналу “Про
блеміст України” (Стадіон "Шахо

вий клуб”).
18.00 — Гала-концерт гостей 

та художніх колективів міста 
(Центральна площа).

21.00 — Молодіжний концерт 
“ЗОСя in Rock” (Центральна пло
ща).

22.00 — Вечір відпочинку для 
керівників та представників ЗМІ 
(КП “ККК” “Манхеттен”).

19 вересня (неділя)
7.00 — Екскурсія на ЧАЕС 

дпя дорослої преси.
10.00 — 11.00 — Майстер- 

клас “У вітальнях з метрами” 
(ПДЮТ, ТРК, ІТЦ).

12.00 — Творчий ярмарок 
“Фестиваль скликає друзів”, ди
тяча розважальна ігрова програ
ма (Центральна площа).

14.00 — “В країні Мульті- 
пульті...”, збірник мультфільмів 
для дітей (КП “ККК”).

14.30 — Презентація конкур
сних робіт. Вернісаж фестиваль
них газет (КП “ККК”).

17.00 — Нагородження пере
можців фестивалю (КП ККК).

19.00 — “Крила наших надій
— до нової зустрічі, Славутич!” 
традиційне розставання учас
ників фестивалю (КП “ККК”, Цен
тральна площа).

19.30 — Заключний гала-кон- 
церт (Центральна площа).

22.00 — Вечір відпочинку для 
учасників та гостей фестивалю 
(КП “ККК” “Манхеттен").

22.00 — Концерт гостей міста 
(Центральна площа).

23.00 — Святковий феєрверк

(Центральна площа).

20 вересня (понеділок)
Від'їзд учасників та гостей 

фестивалю.

Славутич спортивний
17 вересня (п’ятниця)
19.00 — Участь у карна

вальній ході, присвяченій 11- 
річчю фестивалю “Золо
та осінь Славутича-2004” (вул. 
Дружби народів).

18 вересня (субота)
10.00 — Змагання з легкої 

атлетики школярів та студентів 
(Міський стадіон).

11.00 — Першість з худож
ньої гімнастики (Тбіліський 
ФОК).

11.00 — Міський турнір з во
лейболу (ЗОШ №1).

11.00— Особиста першість 
м. Славутича з фігурного воді
ння велосипеда (ПДЮТ).

12.00 — Міський турнір з 
баскетболу (хлопчики, дівчат
ка) (Талліннський ФОК, ЗОШ 
№1).

13.00 — Міський турнір з 
боксу (Московський ФОК).

16.00 — Першість зі 
стрибків на батуті (Тбіліський 
ФОК).

19 вересня (неділя)
10.00 — Міська парусна ре

гата (Яхт-клуб “Білі крила”).
10.00 — Міський турнір з 

важкої атлетики (Білгородсь- 
кий ФОК).

ДЕНЬ ПРАЦІВНИКА ЦИВІЛЬНОГО ЗАХИСТУ
З давніх-давен людство на

магалося приборкати різно
манітні стихії, що загрожували 
життю, здоров'ю, а то й само
му існуванню людських посе
лень. А рятування людей зав
жди мало відтінок найвищої 
моральної чесноти. Недарма ж 
особливо шанувалися святі, 
яким приписувалась рятуваль
на справа. Це і православний 
святий Микола Чудотворець, 
покровитель моряків та рятів
ник на морі, і римо-католиць- 
кий святий Флоріан — покро- 
витепь пожежників. В Україні ж 
здавна шанують чудотворну 
ікону Божої Матері “Неопали
ма купина”, сама лише на
явність копії якої у господі 
оберігала помешкання від по
жежі. Відповідно до цьогоріч
ного указу Президента України, 
свято ікони Божої Матері “Нео
палима купина” — день 17 ве
ресня — відтепер визначено як 
професійне свято усіх ряту
вальників — День працівника 
цивільного захисту.

Першою з небезпечних 
стихій, на боротьбу із якою ста
ли спеціально організовані за
гони професіоналів, є вогонь, 
що вирвався з-під контролю.

Датою заснування Цивіль
ної оборони у нашій країні 
прийнято вважати 4 жовтня 
1932 року— день створення у 
Радянському Союзі Протипо

вітряної оборони, постів повітря
ного спостереження, оповіщення 
та зв’язку, які хоч і відносилися 
до Військ протиповітряної оборо
ни, однак виконували і завдання 
цивільної оборони. У подальшо
му Цивільна оборона розвивала
ся на засадах міжнародного гу
манітарного права, основополож
ним документом якого є Женевсь
ка конвенція 1949 року. Згодом у 
світі почався об’єктивний відхід ци
вільної оборони від завдань воєн
ного часу до захисту від катаклізмів 
у мирний час і поступовий перехід 
до поняття “Цивільний захист" . Це 
знайшло своє відображення в Ам- 
манській декларації, ухваленій X 
всесвітньою конференцією з цив
ільної оборони, в якій запропоно
вано подальше розширення кон
цепції “Цивільна оборона”, викла
деної у статті 61 додаткового про
токолу № 1 від 8 червня 1997 року 
до Женевської конвенції 1949 року, 
яке фактично і приводить її до по
няття “Цивільного захисту".

Міністерство України з питань 
надзвичайних ситуацій та у спра- 
вах захисту населення від 
наслідків Чорнобильської катас
трофи, засноване указом Прези
дента України від 28 жовтня 1996 
року № 1005 на базі Штабу Цив
ільної оборони України та 
Міністерства у справах захисту 
населення від наслідків Чорно
бильської катастрофи, і було виз
начене центральним органом ви

конавчої влади, якии за
безпечував проведення у 
життя державної політи
ки у сфері цивільної обо
рони, захисту населення 
і територій від надзви
чайних ситуацій, запобі
гання цим ситуаціям та 
реагування на них, 
ліквідації їх наслідків та 
наслідків Чорнобильсь
кої катастрофи, здійсню
вав керівництво доруче
ною йому сферою уп
равління, ніс в ідпові
дальність за її стан і роз
виток. Передання Дер
жавного департаменту 
пожежної безпеки до сфе
ри управління МНС Украї
ни завершило логічний 
ряд побудови потужного 
рятувального відомства, 
аналогічного рятувальним служ
бам розвинутих країн.

З прийняттям Закону України 
“Про правові засади цивільного 
захисту” та Указу Президента Ук
раїни від 6 липня 2004 року № 
755 “Про заходи щодо вдоскона- 
лення системи державного уп
равління у сфері подолання 
наслідків Чорнобильської катас
трофи” МНС України перейшло 
на сучасну нормативну базу, 
здійснюючи перехід від поняття 
“Цивільна оборона” до поняття 
“Цивільний захист”, а у структурі 
органів центральної виконавчої

влади з'явився Державний ко
м ітет з питань подолання 
наслідків Чорнобильської ката
строфи, діяльність якого коор
динує міністерство. В ідбу
вається демілітаризація та 
створення на базі військових 
частин військ Цивільної оборо
ни України та загонів держав
ної пожежної охорони єдиної 
невійськової аварійно-ряту
вальної служби — Оператив
но-рятувальної служби цивіль
ного захисту МНС України.

Державний пожежний 
нагляд м. Славутича

ІНФОРМАЦІЯ
ВІДДІЛУ З ПИТАНЬ КОМУНАЛЬНОЇ ВЛАСНОСТІ, ПОСЛУГ ТА ПРИВАТИЗАЦІЇ 

ВИКОНАВЧОГО КОМІТЕТУ СЛАВУТИЦЬКОЇ МІСЬКОЇ РАДИ
1. За результатами конкурсу з відбору суб’єктів оціночної діяльності, які будуть залучені до проведення незалежної оцінки майна 

комунальної власності територіальної громади міста Славутича — споруди “Санпропускник № 2”, розташованої за адресою: 07100, 
м. Славутич, Сосновий проїзд, 3, — переможцем визнано СПД Аджиєв Т.М.

2. За результатами конкурсу з відбору суб’єктів оціночної діяльності, які будуть залучені до проведення незалежної оцінки майна 
комунальної власності територіальної громади міста Славутича — приміщень, які знаходяться в споруді БПО “Сокольники”, площею 
167,10 м2, орендовані МП "Колобок”, розташованих за адресою: 07100, м. Славутич, Московський квартал, 3, — переможцем визнано 
ДАК “Національна мережа аукціонних центрів” філія “Чернігівський аукціонний центр”.

3. За результатами конкурсу з відбору суб’єктів оціночної діяльності, які будуть залучені до проведення незалежної оцінки майна кому
нальної власності територіальної громади міста Славутича — кафе “Іверія”, розташованого за адресою: 07100, м. Славутич, Тбіліський 
квартал, 1, — переможцем визнано товариство з обмеженою відповідальністю експертно-консалтингова фірма "ДеснаЕксперт"._________



З В Е Р Н Е Н Н Я

ПЕДАГОГІЧНОГО КОЛЕКТИВУ 
ЗАГАЛЬНООСВІТНЬОЇ 

ШКОЛИ №4 ДО ЖИТЕЛІВ СЛАВУТИЧА
Прийнято 9 вересня педагогічною радою школи

Ми, вчителі загальноосвітньої школи №4 м. Славутича, обу
рені діями виборчого штабу Ющенка в м. Славутичі, який без
підставно і протиправно втягує дітей, учнів нашої школи, без відо
ма батьків у свою політичну авантюру.

Школа — поза політикою!
Ми не допустимо, щоб колишній педагог, який так і не відбув

ся, займався дестабілізацією навчального процесу, розповсюд
жував брехливу інформацію, займався протиправними діями, 
збираючи підписи дітей без дозволу на це їх батьків.

Псевдонашіукраїнці Ступаки-Шовкопляси мають одне на меті: 
не дати можливості спокійно вчитись дітям і навчати педагогам, 
які, у свою чергу і всупереч наклепам, чесно і добросовісно вико
нують свої професійні обов’язки.

Педагогічний колектив загальноосвітньої школи №4 звер
тається до всіх славутчан із закликом:

•  зберегти стабільність діяльності загальноосвітньої школи №4,
•  уникнути розповсюдження чуток і байок, які безпідставно 

поширює колишній незреалізований педагог,
•  не допустити протиправного залучення дітей, учнів школи, 

до брудної політичної боротьби.
Школа — поза політикою!

Колектив ЗОШ №4

ОГОЛОШЕННЯ
Відділ з питань комунальної власності, послуг та приватизації 

Славутицького міськвиконкому оголошує конкурс по відбору 
підприємств для надання послуги з вивозу та утилізації твердих 
побутових відходів від населення та організацій міста. Дата на
дання послуг переможцем конкурсу— з 1 січня 2005 року.

Заявки на участь у конкурсі приймаються до 17 години 29 
жовтня. Дата проведення конкурсу— листопад 2004 року. З умо
вами конкурсу можна ознайомитись у відділі з питань комуналь
ної власності, послуг та приватизації за адресою: м.Славутич, 
Центральна площа, кабінети №№ 418,419.

Заявка подається в запечатаному конверті.
Довідки за телефонами: 2-36-60, 3-01-84.

НИЗКИЙ поклон
Да! Именно низкий поклон специалистам, работающим в служ

бе "Телефон доверия”.
Многие из нас, наверное, знают, что в городе существует служ

ба экстренной психологической помощи “Телефон доверия", но не 
все решаются позвонить. Наше воспитание, предрассудки, обще
ственное мнение не позволяет сделать нам это. А зря...

Конечно, гораздо легче и привычней рассказать соседке, подру
ге о своих тяготах и невзгодах. И хорошо, если та и другая окажутся 
порядочными, а если нет? Слухи, пересуды, как снежный ком, по
ползут в искаженном виде по всему городу — и ты уже имеешь не 
одну проблему, а массу. Так недавно случилось и со мной.

У меня были сложные взаимоотношения с 17-летней дочерью. 
Я все время делилась своими проблемами и переживаниями с 
подругой. Не знаю как, но дочь узнала, сочла все это за ябедниче
ство, отношения совсем испортились. От безысходности мне не 
хотелось жить, я подумывала о худшем.

Чудом стала случайно увиденная по ТРК “Славутич” реклама о 
“Телефоне доверия”. И, как утопающий хватается за соломинку, я 
решилась позвонить.

На том конце услышала приятный голос, меня внимательно 
выслушали. В ходе беседы я поняла, что я не просто живое суще
ство, я —  человек, я —  личность, я —  мать и я нужна своей доче
ри. Мне помогли разобраться в своих трудностях, мы вместе вы
работали решение, как действовать в сложившейся ситуации.

Впоследствии я неоднократно обращалась к консультантам 
службы “Телефон доверия” по той или иной причине и всегда меня 
доброжелательно принимали и давали исчерпывающие ответы. Я 
точно знала, что информация, которую я доверила, не станет до
стоянием всего города.

Большое спасибо службе “Телефон доверия”! Желаю вам здо
ровья, счастья и дальнейшего процветания. 
_________________________ Татьяна В., жительница Славутича

ФОТОФАКТ
Всмотритесь, пожалуйста, в это фото. Да, на снимке восстанов

ленные гранитные ворота перед ДДТ. Те самые, которые, по слухам, 
долго и упорно бродившим в нашем городе, разобрали, разворовали 
и растащили по дачам. Причиной слухов, напомним, стало то, что с 
ворот были сняты все мраморные плитки, а сами голые кирпичные 
стойки, которые являются их основой, были “одеты” в фанерные чех
лы, похожие на изначальный облицовочный материал по цвету.

Шустрые городские тинейджеры быстро доказали миру, что 
никакая фанера не выдержит их напора и проломили хрупкие“чех- 
лы” в разных местах.

K“30Ce-2004” ворота восстановили во всей красе. Кстати, смот
рятся они действительно очень неплохо и очень украшают площадь. 
И, по мнению всех опрошенных корреспондентами газеты проходя
щих мимо славутчан, ворота совершенно не нуждаются в дополни
тельных автографах, которые так любит везде и всюду оставлять 
наша молодежь. По их единодушному мнению, нелепые росписи 
краской на благородном материале смотрятся крайне... плебейски.

ОБРАЩЕНИЕ КП "УЖКХ" К ЖИТЕЛЯМ СЛАВУТИЧА
Межотопительный период 

подходит к концу — надвигает
ся начало отопительного сезо
на. КП “УЖКХ” выполнило обе
щание, и все лето жители горо
да имели возможность пользо
ваться горячей водой, что, со
гласитесь, является редкостью 
для городов Украины. Мы бла
годарим жителей, которые вов
ремя платили за коммунальные 
услуги, что помогло нам спра
виться с этой задачей.

Накануне нового отопи
тельного сезона острая пробле
ма неплатежей остается одной 
из главных причин, препятству
ющих своевременному обеспе
чению города теплом. Долги

населения тревожат не только 
коммунальщиков. Принятием За
кона Украины “О реструктуриза
ции задолженности по квартир
ной плате, плате за жилищно- 
коммунальные услуги, потреб
ленный газ и электроэнергию” от 
20.02.03г. №554-IV и утвержде
нием Постановления КМ Украи
ны “Об утверждении порядка по
гашения реструктуризованной 
задолженности и внесения теку
щих платежей за жилищно-ком
мунальные услуги, потреблен
ный газ и электроэнергию” от 
27.06.03г. №976 государство по
шло навстречу неплатежеспо
собным слоям населения.

Долги населения КП “УЖКХ”

составляют 4 521 239,70 грн. На 
сегодняшний день заключено 
785 договоров по реструктуриза
ции на сумму 2 136 029,17 грн. 
Несмотря на проводимую нами 
работу, вопрос погашения долгов 
остается первоочередным. Кро
ме того, нежелание потребите
лей своевременно и в полном 
объеме расплатиться за комму
нальные услуги приводит к ухуд
шению финансового состояния 
предприятия. Это, в свою оче
редь, не позволяет выполнить в 
полном объеме запланирован
ные мероприятия по подготовке 
сетей и оборудования к осенне- 
зимнему периоду 2004/2005 
года, что увеличивает вероят

ность аварийных отключений 
в зимний период и снижает 
уровень надежности теплово- 
доснабжения потребителей.

Техническая подготовка к 
отопительному сезону подхо
дит к концу. КП “УЖКХ”, не
смотря на финансовые труд
ности и хроническую задол
женность по заработной пла
те, делает все, чтобы как мож
но лучше подготовить объек
ты к работе. Получит ли город 
тепло в этом сезоне, напря
мую зависит от вас, уважае
мые потребители, от вашей 
платежной дисциплины.

Администрация 
КП “ УЖКХ”

Как влияют малые дозы облучения на растения и животных 
Чернобыльской зоны?

Как восстановить земли, загрязненные в результате Чер
нобыльской аварии?

Каким будет радиационное воздействие на окружающую сре
ду хранилища отработанного ядерного топлива в зоне отчуж
дения?

Эти и многие другие вопросы по экологическому состоянию 
территории зоны отчуждения обсудили ученые, которые собрались 
13 — 14 сентября в Славутиче на международный научный семи
нар “Радиоэкология Чернобыльской зоны”.

Семинар организован Международной радиоэкологической 
лабораторией Чернобыльского центра при поддержке Междуна

родного союза радиоэкологов, Международного агентства по атом
ной энергии, Департамента энергетики США, Администрации зоны 
отчуждения и зоны безусловного (обязательного) отселения.

Ученые из Украины, Беларуси, России, Японии представили ре
зультаты многолетних исследований в области радиоэкологии и ра
диобиологии после Чернобыльской катастрофы, обсудили перспек
тивные направления научной деятельности в Чернобыльской зоне.

Уникальные условия и объекты зоны отчуждения могут быть 
использованы мировым сообществом как полигон для отработки 
мероприятий по повышению безопасности ядерных объектов.

Программа семинара включала работу трех секционных засе
даний, обсуждение представленных стендовых докладов, посеще
ние Чернобыльской АЭС и г. Припяти.

•  УПРАВЛІННЯ ЮСТИЦІЇ ІНФОРМУЄ
Авторським колективом на чолі з доктором юридичних наук, 

професором, заслуженим юристом України, народним депута
том України Бандуркою О М. здійснено випуск таких видань із 
серії “Правова освіта населення”:

1. “Як не стати жертвою злочину. Поради і застереження” 
(обсяг— 158 стор).

2. “З міліцією на “ви”, але без страху” (обсяг — 94 стор.). 
Замовлення можна зробити через ВАТ “Темза” за адресою: 
46003, м.Тернопіль, вул. Д.Нечая, 25.
Р/р 26006301680662 у ЦВ “Промінвестбанк” у м.Тернопіль 
МФЩ -  338426, код ЄДРПОУ -  01267917.
Тел7факс (0351)25-87-81; факс (0352) 25-97-76; (050) 592-82-32.

ТЕЛЕФОННА “ГАРЯЧА ЛІНІЯ” ДПІ В М.СЛАВУТИЧІ

Доводимо до відома платників, що 16 вересня, з 18.00 до 19.00, 
за контактним телефоном 2-77-84 буде проведено сеанс теле
фонного зв'язку “Гаряча лінія” за участю начальника ДПІ в м.Сла- 
вутичі Опалєвої Ірини Володимирівни — з питань взаємодії органів 
Державної податкової служби і платників податків та актуальних 
питань податкового законодавства.

ДО ВІДОМА СУБ’ЄКТІВ ПІДПРИЄМНИЦЬКОЇ ДІЯЛЬНОСТІ

17 вересня, о 15.00, ЗАПРОШУЄМО ВЗЯТИ УЧАСТЬ У СЕМ
ІНАРІ за адресою : м. Славутич, проспект Дружби народів, 17а, 
ДПІ в м. Славутичі.

В ПРОГРАМІ СЕМІНАРУ:
- про терміни подання та порядок заповнення форми звіту №1 - 

ПП “Про суми пільг в оподаткуванні юридичних осіб та фізичних 
осіб — суб'єктів підприємницької діяльності”;

- про впровадження пілотного проекту з питань вдосконален
ня механізму справляння податку на додану вартість;

- огляд останніх змін в податковому законодавстві.
Семінар проводиться безкоштовно.

Група громадських зв’язків 
та масово-роз’яснювальної роботи

СЛУЧАЙНАЯ ВСТРЕЧА
С ученицами школы № 3 Кариной Бичко и Оксаной Шкурко 

мы встретились в ДДТ. Барышни вот уже почти год работают в 
Молодежном информационном агентстве Славутича при Дворце 
детского творчества и сейчас активно готовятся к фестивалю “Зо
лотая осень Славутича-2004”. В рамках феста Карина будет ра
ботать в пресс-группе, а Оксана — в команде фото. Всего же от 
МиаС на “ЗОСе” будут работать пятеро журналистов — кроме 
Карины и Оксаны, Иван Николайчук, прежде участвовавший в 
выпуске газеты “YES!”, Валентина Яксун и Мария Гултур.

Кроме миасовцев, на фестиваль выйдет и ряд других городс
ких команд, причем, по информации, полученной из неофици
альных источников, от некоторых школ— даже по две. В частно
сти, поговаривают, что школа № 3 выставит целых две команды, 
принимавших участие в предыдущих фестах. По слухам, это “Точка 
зору” , у которой за плечами уже два феста, и “Артишок”, дебюти- 
роваший на “ЗОСе-2004”. Самое замечательное, что “пресс-ак
тивность” СШ № 3 вообще очень высока — подавляющее боль
шинство ребят из МиаС также учатся в этой школе.

Газета “Теледень-Славутич”, в свою очередь, желает всем сла- 
вутичским командам успеха на фестивале и просит всех взрос
лых жителей нашего города, к которым обратятся наши участни
ки или гости феста, не отказать им в помощи.

КЛАСТЕРНІ ТЕХНОЛОГИ У ТУРИЗМІ
3 метою пошуку шляхів еко

номічного розвитку м.Славути- 
ча та регіону в цілому Агент
ством з розвитку бізнесу вив
чається така сфера економіки, 
як туризм. Упродовж трьох днів, 
з 3 по 5 вересня, славутицька 
делегація в кількості 12 осіб, 
очолювана начальником 
відділу АРБ Олегом Крушевсь- 
ким та директором Бізнес-інку- 
батора Вікторією Ананьєвою, 
взяла участь в роботі семінару 
щодо вивчення прогресивних 
моделей та механізмів розвит
ку туризму. Він проходив у місті 
давньої історії та сучасних інно
ваційних починань — Кам’янці- 
Подільському. Саме тут з 2001 
року успішно працює громадсь
ка організація “Туристичний 
кластер “Кам’янець.” З часу 
заснування діяльність Класте
ру була направлена на популя
ризацію міста та його туристич
них можливостей. За активної 
підтримки кластеру розроблена 

  Перспективна програма роз- 
  витку туризму в місті до 2005 

року. Його активна діяльність

розширює рамки співпраці з 
іншими туристичними агенціями 
і таким чином налагоджує стосун
ки з партнерами по туристично
му бізнесу.

Кластерні об’єднання в Ук
раїні — економічна інновація. 
Слово “кластер” з’явилось в ук
раїнських словниках зовсім не
щодавно і має безліч тлумачень, 
але характерною ознакою його 
суті є об’єднання окремих еле
ментів в єдине ціле для виконан
ня певної функції або досягнен
ня цілей.

На семінарі розглядалися те
оретичні і юридичні аспекти фун
кціонування кластерних моделей. 
Славутчан особливо цікавили 
питання організаційного станов
лення туристичного кластеру, 
структура підприємств, які вхо
дять до нього, взаємовідносини 
між учасниками і переваги взає
мопов’язаних організацій у межах 
однієї галузі.

Слід сказати, що в Кам’янці- 
Подільському працюють три кла
стери: туристичний,харчовий та 
екологічний. Аналіз результатів

реалізації кластерної моделі 
щодо них дозволяє дійти виснов
ку, що вона призвела до позитив
них структурних зрушень. По- 
перше, реструктуризаційні зміни 
на промислових підприємствах 
дали змогу підвищити їх інвести
ційну та кредитну привабливість
і, разом з тим, покращити інвес
тиційний клімату регіоні. По-дру
ге, посилились процеси диверси
фікації виробленої продукції. 
Надзвичайно важливо було зро
зуміти переваги функціонування 
славутицьких підприємців саме в 
туристичному кластері як перс
пективній формі співпраці та 
взаємодії, а саме: залучення 
інститутів та консалтингових 
фірм для проведення маркетин
гових досліджень, підготовка 
кадрів та персоналу; інформац
ійна та юридична підтримка, до
ступ до юридичних та консульта
ційних послуг; участь у семінарах, 
конференціях та виставках для 
просунення послуг і товарів, що 
в цілому є затратними заходами 
для окремо взятого підприєм
ства; просуванйя послуг і товарів

через реалізацію рекламної 
кампанії — розробка, видання 
і розповсюдження рекламних 
матеріалів (буклетів, про
спектів, газетних публікацій 
тощо).

Членів славутицької деле
гації ознайомили з об’єктами 
“зеленого туризму” — приват
ними садибами, які пропону
ються туристам для відпочин
ку та проживання, а також з 
відомим пам’ятником історії 
та архітектури — замковим 
комплексом XI — XII століть 
Хотин. В учасників семінару 
з ’явилися пропозиції щодо 
організації подібної структури 
в нашому місті. Адже Славу
тич і Чорнобильський регіон 
щорічно відвідують сотні де
легацій. Значить, є у людей 
така потреба.

Планується проведення Ко
ординаційної ради з розвитку 
туризму, де будуть розроблені 
конкретні заходи.

Людмила ЛЮБИВА, 
завідуюча Центром 

інф ормації



ДОПОВІДЬ ЗАСТУПНИКА МІСЬКОГО ГОЛОВИ, ЗАВІДУЮЧОГО відділом  освіти  
ОЛЕКСАНДРА ЛИНКЕВИЧА НА СЕРПНЕВІЙ ПЕДАГОГІЧНІЙ КОНФЕРЕНЦІЇ 28.08.04

(Початок у № 36)
Основу освітньої діяльності стано

вість методична робота установ і закладів 
освіти, яка наповнює зміст освіти та на
правляє її на перспективу і розвиток.

У 2003/2004 навчальному році 
діяльність міського методичного цен
тру була направлена на вирішення та
ких проблем:

- модернізація дошкільної освіти 
через оновлення її змісту та форм 
організації навчально-виховного проце
су, реально запроваджуючи сучасні 
науково-методичні проблеми;

- створення необхідних умов у за
гальноосвітніх школах для дітей з особ
ливими потребами;

- забезпечення ефективної роботи 
з молодими спеціалістами;

- створення необхідних умов для ро
боти 3-х класів чотирирічної школи відпо
відно до новоствореного програмно-ме
тодичного й навчального забезпечення;

- розробка на діагностичній основі 
чіткої системи організації профільно
го навчання для старшокласників за
гальноосвітніх шкіл міста та Центру 
професійного розвитку;

- створення умов для постійного 
підвищення освітнього та кваліфікацій
ного рівнів педагогів на основі діагнос
тики та системного підходу до органі
зації безперервної педагогічної освіти.

Відділ освіти та методичний центр 
у 2003/2004 навчальному році продов
жував роботу над проблемою: розви
ток творчої особистості вчителя, підви
щення якості навчально-виховного 
процесу шляхом впровадження нових 
технологій та методик.

Особлива увага приділялась інно
ваційній діяльності навчальних закладів, 
яка характеризується системним експе
риментуванням, апробацією та застосу
ванням інновацій в освітній процес.

Інноваційну діяльність Всеукраїнсь
кого рівня запроваджено в ДНЗ “Центр 
розвитку дитини” , ДНЗ №5 та Центрі 
професійного розвитку.

Згідно з наказом Міністерства освіти 
і науки України від 10. 08.2001 року за 
№586 “Про проведення науково-педаго
гічного експерименту “Соціальна адап
тація та інтеграція в суспільство дітей з 
особливостями психофізичного розвит

ку шляхом організації їх навчання у за
гальноосвітніх навчальних закладах”, 
ДНЗ № 5 та ЦРД м. Славутича разом з 
навчальними закладами 7 областей Ук
раїни та м. Києва розпочали експери
мент, який ініційований Всеукраїнським 
фондом “Крок за кроком” та Інститутом 
дефектології Академії педагогічних наук 
України. Програма експерименту розра
хована на 2001 — 2007 роки. На кожну 
дитину складається особистий план за
ходів, і за підсумками кожного етапу екс
перименту вихователі роблять висновок 
про досягнення дитини. Матеріали екс
периментальної роботи розглядаються 
на засіданнях педагогічних рад та мето
дичних об'єднань. Велика увага при
діляється роботі з батьками та громадсь
кістю. В рамках експерименту проведені 
тренінги, семінари, які організовані Все
українським фондом “Крок за кроком". 
Учасники експерименту брали участь у 
всеукраїнській акції “Хто сказав, що ми 
не можемо змінити світ?”

Центр професійного розвитку бере 
участь в експериментальній роботі згідно 
з наказом МОН України “Про впроваджен
ня системи модульного професійного 
навмання” від 12.08.1997 року та наказом 
державного центру зайнятості “Про орган
ізацію впровадження модульної системи 
професійного навчання незайнятого на
селення" від 20.10.1998 року №93.

В закладі здійснено великий обсяг 
підготовної роботи до проведення експе
рименту. Викладачами центру розроблені 
модулі на професійне навчання зі спец
іальностей “Швачка”, "Оператор комп’ю
терного набору”, “Кравець”. Виданий на
каз “Про організацію експериментальної 
роботи". Питання впровадження системи 
модульного професійного навчання роз
глядалось на засіданнях педагогічної 
ради, на методичних об’єднаннях. Якісна 
робота закладу дала змогу йому знову 
виграти на тендері Київського обласного 
центру зайнятості право на навчання за 
професіями “Швачка”, “Оператор комп'
ютерного набору”, "Кравець".

На Всеукраїнському рівні, згідно з 
наказом управління освіти і науки Киї
вської обласної державної адміністрації, 
в місті проводиться апробація Програ
ми для середніх загальноосвітніх шкіл,
1 — 2 класи “Початкова школа-2001”, 
Програми для середніх загальноосвітніх 
шкіл, 3 — 4 класи, "Початкова школа- 
2003” та підручників "Біології" (авт. Меж- 
жерін С.В., Межжеріна Я.О., видавниц
тва "Освіта", 2002) і “Фізики” (авт. Кор
шак С.В., видавництва “Перун" 2000).

Апробація навчальної літератури 
здійснюється за методичними реко
мендаціями та матеріалами, що роз

роблені Науково-методичним центром 
середньої освіти спільно з АПН України 
та іншими установами.

З програмами початкової школи пра
цюють учителі початкових класів усіх за
гальноосвітніх шкіл. Результати апробації 
розглядаються систематично на засідан
нях методичних об’єднань. Загальне ке
рівництво апробацією здійснює методист 
міського методичного центру з початко
вої освіти Костик Наталія Миколаївна.

Апробацію підручника “Фізики” 9 кла
су проводить учитель ліцею Полулях Те
тяна Петрівна, а підручник “Біології” 7 
класу— вчитель біології ЗОШ №2 Набок 
Надія Геннадіївна.

Результати апробації щорічно пода
ються в узагальненому вигляді до Киї
вського обласного інституту післядип- 
ломної освіти педагогічних кадрів.

На локальному рівні справи з впро
вадженням інновацій перебувають в 
гіршому стані.

Для підвищення престижу професії 
вчителя, стимулювання професійного 
росту педагогічних колективів, популяри
зації педагогічних здобутків у місті був 
проведений конкурс педагогічної май
стерності, в якому взяли участь 5 вихо
вателів дитячих дошкільних закладів 
міста та вчителі зарубіжної літератури і 
початкових класів. Вчитель зарубіжної 
літератури ліцею Мєщанінова Оксана 
Володимирівна стала лауреатом облас
ного конкурсу “Вчитель року -2004”.

Вчителі міста брали активну участь у 
педагогічній виставці “Освіта Славутича 
-2004”.За рішенням журі, роботи 86 пе
дагогів занесені до каталогу передового 
педагогічного досвіду міста. 17 найкра
щих за змістом робіт направлено на об
ласну педагогічну виставку.

Особливу увагу педагогічний колектив 
міста приділяв у  2003/2004 навчальному році 
проблемам виховання учнів. З цією метою 
були проведені практичні семінари “Особис
то ю  орієнтований підхід у виховному про
цесі", “Діяльність педагогічного колективу 
щодо забезпечення умов для самореалізації 
особистості відповідно до її здібностей, інте
ресів”, запроваджено роботу трьох постійно 
діючих семінарів для керівників шкільних 
методичних об’єднань класних керівників.

В місті працювало 28 методичних 
об’єднань вчителів, 3 майстер-класи — 

заслуженого вчителя України Паршико- 
вої Галини Вікторівни, заслуженого вчи
теля України Миронової Тамари Василі
вни та вчителя-методиста Костик Наталії 
Миколаївни, а також 5 постійно діючих 
семінарів, Школа молодого вчителя. І все 
це разом дало певний результат у на
вчально-виховному процесі. Учні на
вчальних закладів міста вибороли 24 при
зових місця на обласному і 1 — на всеук
раїнському етапі олімпіад. На III етапі кон
курсу захисту науково-дослідницьких 
робіт МАН двоє учнів стали призерами. 
Команда ліцею, під керівництвом Курач 
Людмили Сергіївни, виборола 3 місце на 
Всеукраїнському турнірі юних істориків.

За обласним рейтингом найкращі ре
зультати виступу команд математиків і 
хіміків, які зайняли перше командне місце 
(керівники команд Микола Петрович Пих- 
тар, Ірина Владиславівна Микитенко), 4 
місце вибороли наші фізики, 5 місце — 
економісти, 6 — інформатики, росіяни, 
історики, зарубіжна література.

Педагогічний колектив міста досяг пев
них результатів у своїй роботі в напрямку по
кращання інформаційного забезпечення на
вчально-виховного процесу. В рамках підго
товки до обласного семінару завідуючих 
міськими (районними) методичними кабіне
тами здійснено реорганізацію бібліотеки ЗОШ 
№4. Там створено на базі читальної зали 
бібліотеки та шкільного методичного кабіне
ту “Центр доступу до науково-педагогічної 
інформації'. Бібліотека міського методично
го центру за підсумками огляду конкурсу 
бібліотек методичних кабінетів області виз
нана переможцем в Київській області

У березні 2004 року відкрито Центр 
інформаційних технологій. На його базі вже 
пройшла підготовку група вчителів міста. З 
вересня ця робота знову буде продовжена.

Протягом навчального року розробле
но та створено сайт міського методич
ного центру. Його W eb-адреса: http:// 
www.metod.slavutich.kiev.ua/

Всі необхідні матеріали вчитель може 
знайти на його сторінках.

Але поряд з цим відділу освіти і 
міському методичному центру необхідно 
в наступному році особливу увагу звер
нути на:

- утвердження в місті розуміння абсо
лютної пріоритетності сфери освіти і за
безпечити її фактично;

- суттєво скорегувати спрямованість 
освітнього процесу на потребу в учнів 
самостійно навчатися;

- на реалізацію державного стандар
ту базової і старшої школи;

- на переведення матеріально-техні
чної бази навчального процесу на сучас
ний рівень (сьогоднішня освіта неможли
ва без сучасних комп'ютерів, електрон

них підручників, сучасних фізичних, 
хімічних, біологічних кабінетів).

Кадрове забезпечення закладів осві
ти на сьогодні, як і по всій Україні, вима
гає корінного осмислення та зміни 
підходів навчальних закладів та соціаль
ного контролю до молодих спеціалістів. 
Авторитет вчителя як носія знань, пова
га до нього з боку суспільства поступово 
знижуються. Становлення до вчителя з 
боку суспільства переходить з функції 
організаційно-наставницької до функції 
обслуговування. А  в цьому є і наші з вами 
недоліки, тому що знижується активність 
вчительства в громадському житті, а 
звідси — зміна ролі і авторитетності.

У навчальних закладах міста налічуєть
ся 614 педагогічних працівників. Із них у 
школах і ліцеї працює 310 вчителів, у дошк
ільних закладах— 182 вихователі, у позаш
кільних установах — 49 педагогів, в інших 
структурних підрозділах — 13 чол. 
Кількісний та якісний склад працівників по
казав, що з освітою III —  IV рівня акреди
тації працює 465 чоловік, що становить 
75,7%. Заочно надається 44 особи в різних 
вищих навчальних закладах: педагогічних
— 38 чоловік, в економічних— 6 чоловік.

За звітний період атестовано 94 пра
цівники (педагоги, методисти, бібліоте
карі), які в ході роботи показали рівень 
фахової підготовки, творчі здобутки, по
знайомили колег з досвідом своєї робо
ти. Враховуючи результативність та до
сягнення, атестаційні комісії різного рівня 
встановили (або підтвердили) відповідні 
категорії та педзвання:

 вища категорія — 33 чоловіка;
І категорія — 28 чоловік;

• II категорія — 16 чоловік;
• “спеціаліст” — 17 чоловік.
Підтвердили педзвання “Учитель-

методист" Галина Вікторівна Паршикова
— учитель початкових класів ЗОШ-З, Та
мара Василівна Миронова — учитель 
іноземної мови ліцею. Звання “Вихова- 
тель-методист” отримала Лідія Миколаї
вна Шаніна — інструктор з фізичної куль
тури ДНЗ № 1 “Калинка”.

Атестація тісно пов’язана з курсовою 
підготовкою, яка проводиться 1 раз на 5 років.

За останні роки знята проблема сто
совно курсів — і, як результат, 100-відсот- 
кове їх проходження. Післядипломне 
навчання педагоги проходили в Чернігі

вському та Київському обласних інститу
тах післядипломної освіти, в Централь
ному інституті при АПН. В минулому на
вчальному році курси відвідали 71 чо
ловік із складу педагогів та шкільних 
бібліотекарів, методистів.

Керівники навчальних закладів зваже
но вирішують дане питання, своєчасно 
проводять заміни занять відсутнього пра
цівника. Щороку на курсову підготовку вит
рачається понад 25 тис. грн. із суми, пе
редбаченої кошторисом від ділу освіти.

Існує проблема плинності кадрів у 
навчальних закладах (це більше сто
сується шкіл). Порівнюючи з попередні
ми роками вона зросла в 3,2 разу.

Щоденно приїздять на роботу з іншої 
місцевості 72 педагоги — це фактично і 
колектив школи.

Міська влада приділяє увагу молодим 
педпрацівникам, першочергово надає 
кімнати та ліжко-місця в гуртожитках, а 
водночас покращує житлово-побутові 
умови інших працівників, які перебувають 
на квартобліку. За минулий рік 49 сімей 
покращили умови проживання: отрима
но 36 квартир (без зняття з черги) і вид
ілено 13 кімнат у сімейному гуртожитку.

Усе більшої активізації сьогодні набуває 
утвердження норм і цінностей, що повинні 
бути притаманні людині XXI століття. Ви
ховна робота має бути спрямована на ста
новлення демократично-орієнтованої, 
відповідальної, моральної і самодостатньої 
особистості. При цьому особливої уваги по
требує патріотичне та громадянське вихо
вання, спрямованість на формування почут
тя поваги до державних символів, любові 
до свого міста, його символіки, духовних і 
суспільних цінностей, усвідомлення влас
ної причетності й відповідальності за долю 
своєї родини, міста, суспільства, України.

Реалізуючи заходи щодо виконання 
Комплексної програми розвитку освіти, 
у частині виховного процесу, в навчаль
них закладах м. Славутича протягом ми
нулого року організовано й проведено 
ряд заходів, спрямованих на вільний та 
всебічний розвиток дитини, задоволен
ня її соціальних, творчих потреб.

З метою створення умов для форму
вання розвиненої особистості в загаль
ноосвітніх закладах міста проведені 
предметні тижні, де учні виявили свої 
індивідуальні здібності.

За окремим планом проведені захо
ди загальноміських місячників: безпеки, 
“Молоде покоління обирає здоров’я”, гро
мадянсько-правового виховання, книги, 
профорієнтації, довкілля, родини.

Реалізуючи завдання розвитку худож
ньо-естетичного виховання школярів, на 
рівні міста проведено тематичні свята, 
звітні концертні та мистецькі програми.

Юні славутчани взяли участь у всеукраї
нських і міжнародних дитячих та юнаць
ких фестивалях.

Серед старшокласників проведено 
змагання дружин юних пожежників. ДЮП 
“Гідрант” ЗОШ №3 виборола перемогу на 
міському та обласних відбіркових етапах 
і представлятиме місто на всеукраїнсь
кому рівні.

Команда юних спортсменів "Екстре
маль" стала переможцем обласних зма
гань з техніки пішохідного туризму.

За підсумками року, кращі учні наго
роджені грамотами і дипломами, меда
лями і подарунками у номінаціях “Кращі 
навчальні здобутки”, “Творчі досягнення”, 
"Спортивні вершини”.

Творчі колективи ПДЮТ взяли участь 
в обласному огляді-конкурсі художньої 
самодіяльності та в заключному святі ди
тячої творчості “Таланти твої, Київщино!”

Зберігаючи міські традиції та виховую
чи повагу до культури, історії, традицій ук
раїнського народу, відзначено День украї
нської писемності, День землі, Дні пам'яті 
“Дзвони Чорнобиля”, День Перемоги, День 
матері, Міжнародний день сімї, День за
хисту дітей, “Випускник-2004”, День Кон
ституції України, День молоді та інші.

Говорячи про доступність освіти, слід 
зосередити увагу на зайнятості учнів 
міста у позаурочний час, тобто доступ
ності позашкільної освіти в закладах 
різних типів власності. Як показує аналіз 
зайнятості школярів, ми маємо позитивні 
результати проведеної роботи: відсоток 
зайнятих дітей зріс до 85% (минулого 
року 70%). Стабільним є інтерес наших 
дітей до спортивних секцій, творчих 
гуртків, музично-хореографічних студій.

З метою поліпшення становища дітей, 
які перебувають в особливо скрутних і над
звичайних умовах, у м. Славутичі на висо
кому рівні продовжує свою роботу навчаль
но-виховний комплекс “Дитячий будинок— 
дошкільний навчальний заклад” для дітей- 
сиріт і дітей позбавлених батьківської опіки 
та піклування. В ньому перебуває 16 дітей. 
Всі діти успішно закінчили навчальний рік 
та переведені до наступних класів.

В будинку сімейного типу Моргунових 
на вихованні знаходяться 7 дітей. Міський 
виконавчий комітет постійно виплачує 
кошти на утримання дітей в цих закладах, 
турбується про життя та здоров’я вихо
ванців. Станом на 01 07.2004р. 40% дітей 
цих закладів оздоровлено. Решта дітей 
буде оздоровлена до 30 серпня 2004 р.

На обліку Ради опіки та піклування 
перебуває 22 дітей, які залишились без 
батьківського піклування та перебувають 
під опікою в сім'ях.

Підготовлені документи на позбавлен
ня батьківських прав відносно непов
нолітніх дітей із 2 сімей. Рішенням суду 
ці батьки позбавлені батьківських прав.

Згідно з Законом України “Про дер
жавну допомогу сім’ям з дітьми” та По
становою Кабінету Міністрів України “Про 
затвердження “Порядку призначення, 
виплати держаної допомоги сім’ям з 
дітьми", була проведена певна робота: всі 
опікуни та піклувальники були прокон
сультовані про наявність необхідних до
кументів для одержання матеріальної 
допомоги. На 12 дітей уже відкриті ра
хунки для перерахунку коштів.

12 дітей-сиріт та дітей, позбавлених 
батьківської опіки, які перебувають під оп
ікою в сім’ях, отримали від міського вико
навчого комітету матеріальну допомогу.

Дбаючи про поліпшення здоров'я 
дітей, педагогічні колективи закладів ос
віти міста здійснюють планові профілак
тичні заходи щодо попередження дитя
чого травматизму.

Проведені обов’язкові інструктажі з тех
ніки безпеки серед учнів та вчителів. При
ділено особливу увагу профілактиці дитячо
го травматизму та запобіганню нещасних 
випадків. Проведений плановий медогляд. 
Продовжується оздоровлення дітей в оздо
ровчих закладах України.

На запобігання дитячій бездогляд
ності, безпритульності, бродяжництву та 
правопорушенням серед неповнолітніх 
спрямовані заходи діючих профілактич
них програм:

• Комплексної програми профілакти
ки злочинності;

Програми з питань запобігання ди
тячій бездоглядності;

• Програми заходів щодо зміцнення 
морального виховання дітей та підлітків;

Програми патріотичного виховання 
школярів.

Протягом звітного періоду проведені 
індивідуальні профілактичні заходи з уч
нями, які перебувають на обліку ССН, 
КМСН чи внутрішкільному.

Систематично проводяться засідання 
шкільних рад профілактики. Зроблені 
офіційні попередження батькам щодо по
силення контролю за шкільним та позаш
кільним життям їх дітей. Надані необхідні 
поради щодо налагодження сімейних сто
сунків та нормалізації життєдіяльності 
дитини у сімї. Також направлені необхідні 
матеріали до Славутицького МВГУ МВС

України в Київській області на притягнен
ня батьків до адміністративної відпові
дальності. З початку 2004 року було при
тягнено 22 сім”! за ст. 184 “Невиконання 
батьками обов’язків щодо виховання 
дітей".

З боку соціальних педагогів навчаль
них закладів та шкільних практичних 
психологів здійснюється постійний суп
ровід учнів, що потребують посиленої 
уваги, консультування педагогів та 
батьків. Спільно з провоохоронними 
органами та службою у справах непов
нолітніх здійснюються рейди в небла- 
гополучні сім’ї та сім'ї опікунів, за ре
зультатами яких складаються акти об
стеження умов проживання і вихован
ня неповнолітніх. На контролі сім’ї із 
“групи ризику”. Триває процес виявлен
ня сімей, де діти перебувають в особ
ливо складних умовах.

Адміністрацією загальноосвітніх зак
ладів проводяться постійні рейди “Шко
ла — територія, вільна від тютюну та 
наркотиків” та оперативно-профілак
тичні рейди-перевірки комп'ютерних 
клубів, до яких залучаються представ
ники батьківських громад.

Продовжується практика щотижне
вого контролю за відвідуванням учня
ми навчальних занять. Узагальнена 
інформація щомісяця надходить до 
відділу освіти.

Про факти вчинених неповнолітніми 
злочинів розглядалося на засіданні ко
легії міського відділу освіти та на педа
гогічних радах загальноосвітніх закладів.

Враховуючи вищезазначене, може
мо констатувати факт, що робота в зак
ладах освіти проводиться на достатнь
ому рівні. Але необхідно зауважити, що 
виховання особистості — це комплекс
ний і системний процес “учень — вчи
тель — батьки”. Якщо одна ланка цієї 
системи випадає, процесу виховання не 
відбувається. Найчастіше випадають з 
цієї системи батьки.

У зв’язку з тим, що 2004 рік проголо
шено Роком сімї в Україні, необхідно особ
ливу увагу звернути на формування у 
підростаючого покоління поваги до сім’ї як 
однієї з найбільших цінностей суспільства.

Пріоритетними напрямками виховної 
роботи залишається створення безпеч
них умов для навчання, фізичного розвит
ку та належних умов для соціально-пси
хологічної реабілітації дітей, формуван
ня здорового способу життя, запобігання 
негативним проявам серед учнівської 
молоді, дитячій бездоглядності, безпри
тульності та підлітковій злочинності.

Враховуючи результати аналізу ста
ну справ у освітній галузі міста, хотів би 
окреслити ряд пріоритетних напрямків 
діяльності установ і закладів освіти на 
2004/2005 навчальний рік, а саме:

• удосконалення організаційної та 
методичної роботи з педагогічними кад
рами, створення умов для продуктив
ної педагогічної діяльності;

• впровадження нових технологій на
вчання і виховання;

■ефективне використання існуючої 
комп'ютерної бази міста;

■впровадження профільного навчання 
у старших класах загальноосвітніх шкіл;

утвердження експериментальної 
роботи в дошкільних закладах міста 
шляхом структурно-змістової модерні
зації дошкільної освіти;

• продовження переходу на новий 
зміст навчання в початковій школі;

■ запровадження нових технологій 
навчання та виховання дітей, які б за
безпечували охорону їхнього фізичного 
і психічного здоров’я;

■створення умов для розгортання на 
базі позашкільних закладів профільно
го навчання учнів старших класів за
гальноосвітніх шкіл;

■ створення філії міжрегіонального 
професійно-технічного училища на базі 
Центру професійного розвитку з 1 ве
ресня цього року;

■модернізація навчального процесу 
шляхом впровадження нових технологій 
навчання, індивідуалізація навчального 
процесу, посилення самостійної роботи 
студентів філії вищої школи Славутича;

■організація методичної роботи за 
індивідуальними запитами педагогів;

• активізація ролі громадських осві
тянських об’єднань.

Майбутнє нашої держави, майбутнє 
Славутича, розвиток економіки, науки, 
культури великою мірою залежить від 
освіченості, високої свідомості прий
дешніх поколінь.

Знаю, шановні освітяни, скільки тре
ба терпіння, любові до дітей, щоб дійти 
до кожного учня та вихованця. Ваша 
подвижницька праця робить світ кра
щим, а людей — добрішими.

Вітаю вас, шановні славутчани, з 
початком 2004/2005 навчального року. 
Бажаю міцного здоров'я, душевної 
рівноваги, творчої наснаги у благородній 
справі навчання і виховання підроста
ючого покоління!

http://www.metod.slavutich.kiev.ua/


ОТ "ЗОСИ" К "ЗОСЕ"

Для того, чтобы успеть на традиционное карнаваль
ное шествие, фестивальщики должны были пожертво
вать ужином. Большинство таки пожертвовали

С компьютерами — намучились. И они тоже устали 
о т  фестивальщиков. Висли немилосердно. Но газеты ко
манды-участницы все же сверстали

Появление на сцене "Соул-джаза” вызы
вало неизменный восторг у зрителей

Погода была хорошая. Охотно тусовались и 
славутчане, и гости

Гала-концерт. Для того, чтобы выйти в последний 
вечер феста на сцену, нужно было пройти солидный 
профессиональный кастинг

Конкурсное задание было в буквальном смысле пти
цей в небе. Правда — бумажной и не в небе, а под по
толком

Все три дня большая сцена феста не гуляла — если 
на ней не шел концерт, значит, кто-нибудь что-нибудь 
репетировал

Фестиваль невозможно представить без На
дежды Ильюк

Флаг фестиваля и его эмблема — две ладошки и оча
ровательная улыбающаяся мордашка — неизменны в 
течение ряда лет

Газеты ходили по рукам. Стенды команд, 
выставленные в ДДТ, пустели молниеносно. 
Это не просто традиция — привезти с феста 
много чужих газет. Это— возможность увидеть 
и проанализировать, что делают коллеги

Председатель жюри Татьяна Кондратенко особо 
отметила работу юных журналистов газеты “Смажена 
курка”

Методисты ДДТ весь субботний день вели игры и 
аттракционы на городской площади

Консультации происходили прямо на ходу: в 
фойе ДДТ, на его ступенях

“Цветное братание”. Брататься субботним 
утром ничуть не хуже, чем пятничным. А вот 
трех дней феста — маловато

Награждение причастных. Наказания невиновных в 
программе не было

Сколько нужно власти “четвертой власти”? Этот 
вопрос фестивальщики упорно задавали взрослым 
и друг другу

Одна из команд-призеров — фотостудия “Дан- 
ко” (Чернигов) — демонстрирует свои медали

Вечера были не из жарких, но танцовщики, как бы со - 
всем не одетые, казалось, холода не замечали

“Славеста” вышла в свет только один раз. Зато была тол- 
стая-толстая

Жюри, как ему и положено, “жюрило”. Иногда выходило на сцену, правда, редко 
на открытие феста и подведение итогов. И то — что ему там делать, на сцене?-



НЕТ ПОВЕСТИ 
ПЕЧАЛЬНЕЕ НА СВЕТЕ...

...чем повесть о детском оздоровлении
Каждое лето, по оконча

нии сезона детского оздо
ровления, в редакцию начи
нают приходить письма. 
Пишут родители детей, ко
торые отдыхали в том или 
ином лагере или проходили 
оздоровительный курс в са
натории. Пишут сами дети. 
И все об одном — в оздоро- 
вительном учреждении 
было плохо: кормили так- 
сяк, оскорбляли, не дава
ли... ущемляли...

В минувшем году конф
ликт возник в одном из вор- 
зельских санаториев. По
мнится, после публикации в 
газете письма одной из мам 
мы в течение часа объясня
лись по телефону (по “меж- 
городу”! за казенный кошт!) 
с его директором. Выслу
шать пришлось многое. 
Пришлось самим перезво
нить руководителям следу
ющей из уехавших туда же 
группы. Довелось связы
ваться с местным отделом 
внутренних дел, чтобы  
проверить некоторые дета
ли предоставленной ин
формации. В общем, это 
был бесполезный и без
дарный спор, в которой 
одна сторона кричит дру
гой “д а -д а -д а !", другая 
выкрикивает в ответ “нет- 
нет-нет!”, а заканчивается 
высокоинтеллектуальное 
общение выкриком “сам 
дурак!” Никто никому ни
чего не смог доказать.

И вот все повторяется 
вновь — именно тогда, ког
да сезон массовых заездов 
детей на оздоровление 
уже практически подошел 
к концу.

В редакцию обратились 
мамы ребят, которые побы
вали в санатории “Поляна” 
с 10 по 27 августа. Женщи
ны жаловались на то, как 
обошлись там с их детьми. 
Впрочем, не только с их — 
в газету были переданы 
письменные свидетельства 
школьников, рассказываю
щих любопытные детали их 
летнего отдыха. Если отбро
сить “совковую” систему 
воспитания (“взрослый все
гда прав”) и вслушаться в 
то, о чем они повествуют, 
картинка вырисуется доста
точно неприятная. Позволю 
себе процитировать отрыв
ки из некоторых свиде
тельств.

“Я, ...Анастасия... (все 
имена, фамилии и адреса 
авторов известны редак
ции), ездила оздоравли- 
ваться в санаторий “Поля
на”. Там мне не понрави
лось, т.к кормили очень пло
хо. Еда была некачествен
ная, после нее у многих 
было несварение желудка... 
Меня несколько раз обвиня
ли в употреблении алкоголя, 
хотя это не правда. Зато 
сама я несколько раз была 
свидетелем того, как выпи
вал персонал на рабочем 
месте... Было много краж. У 
меня украли CD-плеер, 25 
гривен, наручные часы”.

“Знаете, когда я туда 
приехал, санаторий мне по
казался хорошеньким. Нас 
там неплохо приняли, быс
тро распределили по комна
там и отделениям. Еда 
была... не очень. Все дава
ли в железных мисках и пла- 
стиковых стаканчиках... 
Воспитатели были хороши
ми, против них я ничего не 
имею, а вот персонал мог ни 
за что обвинить нас в том, 
что мы пьяны... Многие ви
дели, как один из работни
ков санатория дал ребенку 
подзатыльник...”

“ ...Еда была просто 
ужасная, поэтому многие 
чувствовали себя плохо.

Был случай, когда девочка от
равилась сосисками с молоком 
(??? — М.Р.), и у нее была рво
та. /Медработники/ сказали, 
что она в нетрезвом состоянии 
и даже не захотели оказать ей 
помощь. Хотя некоторые из 
персонала в то время, когда 
воспитатели уводили детей в 
столовую, выпивали в отделе
нии. Постель за время пребы
вания в санатории не поменя
ли ни разу...”

“...Очень красивый с виду 
санаторий — всюду зелень, 
лес, церковь. Но отношение с 
персоналом у  нас не сложи
лись. Хоро шие отношения 
были только с воспитателя
ми... Мальчиков обзывали 
быдлом, алкоголиками и туне
ядцами. Двери палат не закры
вались, и у нас постоянно слу
чались кражи. У меня украли 
вещей общей стоимостью на 
1000 гривен, в том числе мо
бильный телефон, деньги и 
даже полотенце, зубную пасту, 
дезодорант... У девочек чуть 
не каждый день были конфлик
ты с медперсоналом и технич
ками, которые мыли палаты. 
Время от времени технички 
были на работе в нетрезвом 
состоянии, замахивались на 
детей вениками и обзывали...”

Хватит? Или продолжить 
цитирование?

Даже если половина из рас
сказанного детьми — правда, 
то происходившее в “Поляне” 
уже является ЧП как минимум 
областного масштаба. Причем 
есть в этом “деле” свидетель
ства не только детишек. Одна 
из тех, кто обратился к газете 
за помощью, славутчанка Г., 
сама съездила в “Поляну".

— Сын сообщил мне, что у 
него все-все украли и ему не 
надо собирать вещи. Особен
но было жалко мобильник — 
парень так долго копил на него! 
Самое удивительное, что кра
жа произошла из кабинета 
главврача (по другим свиде
тельствам —  из закрывающей
ся манипуляционной, где дети 
поставили телефоны на под
зарядку — в палатах электро
розеток почему-то не было. — 
М.Р.), в который дети не захо
дят по определению. Вызван
ная милиция ничего не нашла, 
хотя ребята сами предостави
ли свои вещи для осмотра.■За
ведующая отделением, где ле
чился сын, сказала, что детей 
нельзя отправлять в санатории 
так, как это делаем мы, — они 
должны выглядеть бомжами, и 
тогда у них никто ничего не бу
дет красть. Разумеется, я захо
тела поговорить с главврачом. 
Разговора не получилось — он 
постоянно курил, в кабинете 
нечем было дышать, не то что 
говорить. Да он и не дал мне 
сказать ни слова. Затем мы 
вышли к детям, и он вместе с 
персоналом начал уговаривать 
ребят не жаловаться, потому 
что на самом деле им в сана
тории было хорошо...

Из письма Ирины N: “... Ког
да я начала рассказывать прав
ду директору о том, как с нами 
обращались, одна из сотруд
ниц сделала вид, что обняла 
меня, а сама больно сжимала 
мне руку, чтобы я молчала...”

— Дети молчать не стали, и 
тогда медработники принялись 
обвинять их во всех смертных 
грехах. Заведующая пульмоно
логией ворвалась в автобус, ког
да ребята уже заняли свои мес
та, и принялась их оскорблять 
и унижать. Единственное, что 
на персонал подействовало ус
миряюще — это мое обещание 
обратиться в газету...

Далее по законам жанра я 
должна бы, по идее, связаться 
с санаторием и попытаться вы
яснить, что там происходило, 
по мнению персонала.

Признаюсь честно — де
лать этого я не стала — в свя

зи с полным отсутствием 
обычной человеческой ло
гики в подобного рода дей
ствии. Что так? Поясню. 
Обиженные на персонал 
“Поляны” школьники и их 
родители, помимо упомяну
тых уже мною писем, пере- 
дапи в редакцию еще неко
торые любопытные доку
менты, наперед дающие ин
дульгенцию славутичским 
ребятам. Это— благодарно
сти родителям за отличное 
воспитание своих чад и 
письменные заверения (за 
подписью воспитателей и 
заведующего методической 
частью санатория) в том, 
что последние в течение 
всего периода оздоровления 
были образцом для подра
жания окружающих. И, зна
чит, у них просто нет необ
ходимости врать и очернять 
персонал, прикрывая соб
ственные грешки. Иными 
словами, ситуация сложи
лась парадоксальная, и ви
новаты в ней однозначно 
взрослые: если они просто 
выдали всем детишкам на 
руки такие бумаженции, а 
дети на самом деле вели 
себя дурно, то поступили аб
солютно безнравственно. 
Если же дети на самом деле 
были добродетельны и по
слушны, то поведение 
взрослых, описанное ими, 
выглядит отвратительно.

Итак, из года в год одни 
и те же жалобы: на недова
ренные, поданные на стол 
прямо “в обложках” сосиски, 
на пригоревшую кашу и не
дожаренные котлеты, на 
хамство персонала, на мах
ровым цветом расцветшее в 
санаториях и лагерях воров
ство. Происходит это там, 
где, заметьте, детишек обе
щают оздоровить. И никакие 
слова о том, что наши сла- 
вутичские дети избалованы 
(к слову, они действительно 
зачастую избалованы дос
татком), капризны, агрес
сивны (и это правда!), могут 
лихо заложить за воротник 
(тоже не секрет), что дети из 
других населенных пунктов 
нормально уживаются и 
чувствуют себя в оздорови
тельных учреждениях, не 
служат оправданием проис
ходящему. Потому что дет
ство в нашем обществе уже 
давным-давно не престиж
но. И с детьми вести себя 
отвратительно персоналу 
значительно легче, чем со 
взрослыми.

Есть ли надежда, что 
при нынешней системе оз
доровления ситуация карди
нально улучшится — при 
увеличении финансирова
ния, разумеется? Увы — нет. 
Можно привести в порядок 
помещения, приобрести до
рогостоящую аппаратуру— 
но при этом ничего не сде
лать для изменения отно
шения к приехавшему на оз
доровление. И до тех пор, 
пока средства на оздоровле
ние будут перечисляться в 
такие учреждения центра
лизованно, а клиент будет 
получать на руки лишь оп
лаченную путевку, все оста
нется как и раньше — заве- 
дение-то финансово не за
интересовано в том, чтобы 
сделать лечение, оздоров
ление или отдых макси
мально приятными. Так, 
может, мы зря боремся за 
сохранение чернобыльских 
льгот? Может, самое время 
начинать всерьез бороться 
за адресные, экономически 
обоснованные и логичные 
выплаты, на средства кото
рых можно самостоятельно 
выбрать  санаторий, где ле
читься?.. .
__________ Маия-РУДЕНКО

"КРУНК" СВЯТКУЄ ЮВІЛЕЙ

ЧЕМ ВАМ ЗАПОМНИЛАСЬ УШЕДШАЯ НЕДЕЛЯ?

Дати, поди, люди, долі... Все це 
складає історію кожного закладу. 
Подумки перегортаючи її сторінки, з 
відстані часу бачимо перші кроки, 
радість зустрічей, смуток розчару
вань, перемоги і невдачі. І добре, 
коли все це було, коли залишився 
слід від болю та безмежної радості.

Таки справді, час плине рікою... І 
наш дитячий садочок “Крунк" уже 
стоїть на порозі 15-річного ювілею. 
А  ще зовсім недавно, збираючи баг
ряні осінні листочки, йшли до нас 
перші наші вихованці. Тепер вони 
студенти вузів, відомі спортсмени, 
учасники різних творчих колективів
— гордість, надія, майбутнє нашого 
міста. А починалося все із “Журав
лика”... Вірменські будівельники 
внесли свій національний колорит в 
архітектуру будівлі дитячого садка, а 
сам проект згодом став володарем 
Державної премії СРСР.

Від самого початку колектив 
“Крунку” очолює завідуюча Лариса 
Дмитрівна Гусєва. Чи зустрінете ви 
ще деінде такого керівника, який би 
так переймався особистими пробле
мами персоналу, дітей, батьків, так 
би вболівав за свою установу, за кож
ного співробітника, незважаючи на 
посади. Це вона, Лариса Дмитрівна, 
створила колектив однодумців, на
дала можливість кожному відбутися 
як особистості, як фахівцю, профес
іоналу. Саме тут, у дитячому садоч
ку, починали роботу Ірина Анатолії
вна Терещенко — нині методист ме
тодичного центру міськво, Валенти
на Іванівна Оксінь — зараз началь
ник дільниці споруд закладів освіти 
м. Славутича, Ніна Анатоліївна 
Єрьоміна — директор ДПТ, Вален
тина Михайлівна Кравченко— завуч 
ЗОШ №4, Шумейко Наталія — ме
тодист ДЗО “Калинка”.

У березні 2000 року Л.Д. Гусєвій 
було присвоєно звання “Заслужений 
працівник освіти України", і в тому ж році 
вона перемогла у конкурсі “Кращий ке
рівник закладів освіти Київщини”. Ці 
почесні звання — не просто символи, 
їх пощастить удостоїтися виключно 
надзвичайним особистостям.

Педагог... Хіба ж не він був здав
на хранителем традицій, добра, 
честі, милосердя? Перед ним люди
на як на долоні, нічого не приховаєш
— ні добра, ні зла, ні щедрості, ні 
пожадливості. Жінка-педагог, вихо
ватель... Що може бути теплішим, 
лагіднішим, ніжнішим за її руки? У 
“Крунку” — 26 вихователів, а всі ці 
слова про кожну з них. Ви помиляє
тесь, коли очікуєте на розповідь про 
надзвичайно успішних людей. Нічо
го подібного, йдеться про простих 
людей-педагогів. А  звань і відзнак 
вони удостоєні за вагомі внески у

справу виховання дітей. Звання 
“Відмінник освіти України” мають 
вихователі В.П. Трухан, Л.О. Сапуг- 
лицева, Л.Д. Гусєва. Чотири педа
гоги мають звання “Вихователь-ме- 
тодист” (Л.Б. Кокорева, Н.М. Щер
бак, Н.М. Ведмідь, Н.Г. Лучко), а ще 
А.О. Старовойтова та Л.Б. Кокоре
ва стали лауреатами міського кон
курсу "Славутчанин року”.

Хтось вже віддав роботі з 
дітьми чималий відтинок свого 
життя, хтось тільки-но починає мо
лодим спеціалістом. Тут у “Крунку” 
за 15 років переплелись поколін
ня, досвід і традиції поєднались із 
новизною та молодістю. І це лягло 
в основу створення авторської мо
делі ДЗО, над якою майже 5 років 
працює весь колектив. За цей час 
з'явився досвід, накопичились на- 
робки. Весь освітньо-виховний про
цес спрямований на розширення 
сфери життєдіяльності дитини, 
збагачення її соціального досвіду. 
Впроваджується педагогічна техно
логія “Знання у подарунок”.

Здоров'я маленьких “журавлят” 
для нас— головний об’єкт турботи 
та піклування. Протягом року діти 
постійно загартовуються: влітку — 
це сонечко, повітря, вода (ігри з во
дою та піском), восени і взимку — 
загартування за ризьким методом, 
басейн, навесні— вітамінні салати, 
фізичні вправи на свіжому повітрі, а 
також щоденні прогулянки, заняття 
з фізкультури, ранкова гімнастика. 
Щоранку батьки стають глядачами 
захоплюючих “диких танців”, де кож
на фізична вправа виважена і погод
жена з програмою фізичного роз
витку дітей дошкільного віку, кожне 
фізичне навантаження до дрібниці 
прораховане фізруками О.В. Бойко 
та С.Ю. Савченко. Мабуть, саме 
тому “Крунк” уже кілька разів 
поспіль займає на міських спартак
іадах призові місця. Наші “журавли
ки" ростуть спритними, дужими,

сильними, та й в інтелектуально
му розвитку не віддадуть першості.

Педагог, попри свою скромну 
працю, може вважатися митцем. 
Бо ніхто не вигадає казку за кілька 
хвилин, не намалює її кількома 
рухами на папері чи навіть на піску, 
навіть артист не перевтілюється 
за день у стільки образів, скільки 
створює їх вихователь. У “Крунку” 
кожен — майстер своєї справи. 
Рідко хто бачив на виставках на
родного мистецтва кращі вишиван
ки, ніж їх створює помічник вихо
вателя З.М. Саченок. Це вона вди
хає у свої роботи легкий вранішній 
серпанок, яскравість осінніх квітів, 
розмаїття лісових звуків. Це її ру
ками та працею вихователів С.М. 
Грук та Н.Г. Лучко створено зати
шок і комфорт для дітей у групі.

В останні роки “Крунк” прово
дить активне екскурсійне обслуго
вування гостей міста, демонструю
чи власний досвід та досягнення в 
організації умов повноцінного роз
витку дітей дошкільного віку. Гос
тями “Крунку” були міністр освіти та 
культури В.Г. Кремінь, начальник 
управління освіти Київщини Л.І. 
Лікарчук, Митрополит Володимир, 
працівники педагогічних вузів Украї
ни та багато інших. Дехто з них за
лишив відгуки. Ось що написав зас
лужений працівник культури Украї
ни Олесь Ткаченко: “...Ваш садок, 
не просто садочок, а чарівна галя
вина казок...” Антон Плахотнюк: 
“Нехай любов ваша обов’язково по
вернеться до вас успіхами дітей ва
ших, їх талантами...”

“Крунк” радий приймати гостей. 
Запрошуємо і вас до нашого са
дочка! Завітайте до нас і будьте 
певні: тут вашим діткам буде за
тишно і спокійно, тут віддадуть їм 
частинку серця люди, яких уже 15 
років об’єднує ДЗО № 6 “Крунк”.

Ірина АКИМЕНКО, 
дефектолог ДЗО “ Крунк”

Примечательно, как разделились ответы участ
ников опроса. В ответ на приставания журналистов 
сотрудники отдельных служб горисполкома, отдела 
культуры и ДДТ рассказывали о подготовке к “ЗОСе”. 
Школьники из числа старшеклассников — о том, что 
никак не могут втянуться в учебный ритм. Педагоги 
учебного центра “Перспектива” — о том, насколько 
сложно в нынешнем учебном году утрясти расписа
ние занятий, поскольку большинство детей теперь 
учится в одну смену, а кроме того, посещает еще и 
спортивные секции, школу искусств, различные круж

ки. Были собеседники, которые говорили, что всю неде
лю бегали и метались, но убей — не помнят зачем. Хло
пот было так много, что семь дней пролетели совершен
но незаметно. И абсолютно ничем не запомнились.

А кроме того...
Татьяна, работник АРСа:
—  Всю прошлую неделю занималась поиском квар

тиры или комнаты в Чернигове. Сын поступил в техноло
гический университет, и ему необходимо жилье. Оказы
вается, это еще та проблема — проживание студентов!

Виктор Львович, сотрудник службы информа
ции ЧАЭС, наш постоянный автор:

— На прошлой неделе в Греции состоялся международный конкурс шахматных композиторов и там ко
манде Украины был вручен кубок ФИДЕ за II место. На “ЗОСю” он будет привезен в Славутич, поскольку 
команда готовилась к соревнованиям в Славутиче, а я был одним из ее тренеров и участников. 
_________________________________________________________ Записали Майя РУДЕНКО и Вадим ИВКИН



Трудове законодавство України зо
бов’язує працівників дбайливо стави
тися до майна роботодавця (ст. 131, 
139 КЗпП), на роботодавця ж покла
дається обов’язок створити працівни
кам умови, необхідні для нормальної 
роботи і забезпечення повного збере
ження дорученого їм майна (ст. 131 
КЗпП). Проте досить часто працівники 
під час виконання своїх трудових обо
в’язків все ж таки завдають шкоди май
ну роботодавця, хоча умови їх праці і 
дозволяли уникнути цього. При цьому, 
в більшості випадків, яким би не був 
розмір завданих збитків, а роботодав
цеві доводиться задовольнятися тим 
обсягом відшкодування, який передба
чений ст. 132 КЗпП. Відповідно до вка
заної статті, за шкоду, заподіяну 
підприємству, установі, організації при 
виконанні трудових обов’язків, праців
ники, з вини яких заподіяно шкоду, не
суть матеріальну відповідальність у 
розмірі прямої дійсної шкоди, але не 
більше свого середньомісячного заро
бітку. Таким чином, працівник, заподі
юючи роботодавцеві збитки, які іноді 
складають не один десяток тисяч гри
вень, зазвичай ризикує лише однією 
своєю заробітною платою.

Покладення ж на працівника повної 
матеріальної відповідальності (тобто 
обов’язку відшкодувати роботодавцеві 
заподіяну дійсну пряму шкоду у повно
му обсязі без будь-яких обмежень роз
міру відшкодування) можливо лише у 
випадках, вичерпний перелік яких на
ведено у ст. 134 КЗпП. Але перед тим, 
як з’ясовувати, чи є підстави для по
кладення на працівника обов’язку 
відшкодувати заподіяну ним шкоду у 
повному обсязі, слід встановити на
явність загальних умов, необхідних для 
застосування до працівника будь-яко
го виду матеріальної відповідальності. 
До них належать: порушення праців
ником трудових обов'язків, наявність 
прямої дійсної шкоди, причинний зв'я
зок між порушенням і шкодою та вина 
працівника. Відсутність хоча б однієї із 
зазначених умов виключає можливість 
притягнення працівника не лише до 
повної, а й до обмеженої матеріальної 
відповідальності. Крім того, необхід
но упевнитися, що шкода, заподіяна 
працівником, не належить до категорії 
нормального виробничо-господарсько
го ризику та її було завдано не у стані 
крайньої необхідності, оскільки за та
ких обставин покладення на працівни
ка матеріальної відповідальності також 
є неприпустимим (ч. 4 ст. 130 КЗпП).

Одним з найбільш поширених на 
практиці випадків застосування повної 
матеріальної відповідальності перед
бачено у п. 1 ст. 134 КЗпП -  це запод
іяння шкоди працівником, з яким відпо
відно до положень ст. 135-1 КЗпП було 
укладено письмовий договір про повну 
матеріальну відповідальність за неза
безпечення цілості майна та інших 
цінностей, переданих йому на зберіган
ня та інших цілей.

Проте не з кожним працівником мож
на укласти договір на повну матеріаль
ну відповідальність -  згідно зі ст. 135-1 
КЗпП укладення такого договору допус
кається лише з працівниками, які до
сягни вісімнадцятирічного віку та зай
мають посади або виконують роботи , 
безпосередньо пов’язані із зберіганням, 
обробкою, продажем (відпуском), пере
везенням чи застосуванням у процесі 
виробництва переданих їм цінностей. 
Перелік таких посад і робіт затвердже
но постановою Держкомпраці СРСР і 
Секретаріату ВЦРПС від 28.12.1977 р. 
№ 447/24, яка є дійсною і в наш час. З 
працівниками ж до трудових обов’язків 
яких вищезазначені функції не входять, 
укладення договору про повну матері
альну відповідальність є неправомір
ним -  навіть якщо ці працівники й ма
ють доступ до певних матеріальних 
цінностей (наприклад, прибиральниця 
товарного складу).

Також слід звернути увагу на те, що 
працівник, який підписав договір про 
повну матеріальну відповідальність, 
несе її винятково за незбереження 
майна та інших переданих йому цінно
стей. У разі ж, якщо матеріально відпо
відальний працівник заподіяв шкоду 
внаслідок порушення ним інших тру
дових обов’язків, які безпосередньо не 
пов’язані зі збереженням майна, він не
стиме лише обмежену матеріальну

134 КЗпП). Обов’язок доведення фак
ту перебування працівника у нетвере
зому стані лежить на роботодавцеві.

Повна матеріальна відповідальність 
покладається на працівника й за шко
ду, завдану недостачею, умисним зни
щенням чи зіпсуттям матеріалів, на
півфабрикатів, виробів (продукції), в 
тому числі при їх виготовленні, а також 
інструментів, вимірювальних приладів, 
спеціального одягу та інших предметів, 
виданих роботодавцем працівникові в 
користування (п. 5 ст. 134 КЗпП). При 
цьому необхідна наявність двох умов: 
по-перше, вчинення працівником саме 
умисного знищення або псування ма
теріальних цінностей, а по-друге -  ви
дача цих цінностей працівникові у ко
ристування.

У п. 7 ст. 134 КЗпП передбачено 
можливість притягнення працівників 
до повної матеріальної відповідаль
ності у випадку, якщо вони заподіяли 
роботодавцеві шкоду не при виконанні 
трудових обов'язків. Така шкода може 
бути завдана працівником яку вільний, 
так і в робочий час, але в будь-якому 
випадку дії, якими заподіяно шкоду, не 
повинні бути пов'язані з виконанням 
працівником своїх трудових обов'язків. 
Так, належною підставою для засто
сування повної матеріальної відпові
дальності за п. 7 ст. 134 КЗпП може 
бути зламана працівником у вільний 
від роботи час оргтехніка, яку він вико
ристовував для задоволення власних 
потреб, або, наприклад, розбитий 
водієм автомобіль, на якому він під час 
робочого часу перевозив вантаж сто
ронній особі, без дозволу на те робо
тодавця. Такі дії працівника не спря
мовані на виконання трудових зобов’
язань та суперечать інтересам робо
тодавця.

Слід звернути увагу, що відповідно 
до п. 18 Постанови ВСУ працівники, які 
заподіяли шкоду самовільним викори
станням в особистих цілях технічних 
засобів (автомобілів, тракторів, авто
кранів тощо), що належать роботодав
цеві, з яким вони перебувають у тру
дових відносинах, мають нести майно
ву відповідальність за нормами цив
ільного законодавства (оскільки шко
ду було заподіяно не під час виконан
ня трудових обов’язків). У цих випад
ках завдані збитки відшкодовуються 
працівником у повному обсязі, вклю
чаючи і не одержані роботодавцем 
прибутки від використання зазначених 
технічних засобів.

Згідно з п. 8 ст. 134 КЗпП, повна 
матеріальна відповідальність покла
дається і на службових осіб, які винні 
у незаконному звільненні або переве
денні працівника на іншу роботу. За та
ких обставин матеріальна відпові
дальність настає за пряму дійсну шко
ду, яка заподіяна роботодавцеві вип
латою незаконно звільненому чи пе
реведеному працівникові часу вимуше
ного прогулу або часу виконання ниж
чеоплачуваної роботи.

Для притягнення працівників до 
повної матеріальної відповідальності 
на підставі п. 8 ст. 134 КЗпП форма їх 
вини не має значення (це прямо заз
начено у п. 13 Постанови В С У )-у  разі 
умисного протизаконного звільнення,
і при звільненні працівника внаслідок 
помилкового застосування законодав
ства посадова особа, за наказом або 
розпорядженням якої звільнення чи 
переведення здійснено з порушенням 
закону, нестиме матеріальну відпові
дальність у повному обсязі.

Відповідно до п. 9 ст. 134 КЗпП, по
вну матеріальну відповідальність не
стиме і керівник підприємства, устано
ви, організації всіх форм власності, вин
ний у несвоєчасній виплаті заробітної 
плати понад один місяць, що призвело 
до виплати компенсацій за порушення 
строків її виплати, і за умови, що дер
жавний бюджет України та місцеві бюд
жети, юридичні особи державної фор
ми власності не мають заборгованості 
перед цим підприємством.

Слід наголосити, що у випадках, 
коли розмір заподіяних збитків пере
вищує середньомісячний заробіток 
працівника, роботодавець, відповідно 
до ч. З  ст. 136 КЗпП, може стягнути з 
працівника відповідну грошову суму в 
судовому порядку.

О. В. ЛАЗАРЕНКО, головний 
спеціаліст управління юстиції

ДЕРЖАВНИМ СОЦІАЛЬНИМ ПІЛЬГАМ 
-  СИСТЕМНІСТЬ І АДРЕСНІСТЬ

Законодавство України передбачає надзвичайно широке коло надання пільг 
з оплати спожитих послуг багатьом категоріям громадян. Нормативно-правові 
акти з цих питань приймалися подекуди без урахування змін, що відбувалися в 
суспільстві, і нових соціально-економічних реалій. Внаслідок цього окремі соц
іальні програми не узгоджені між собою, має місце їх дублювання, постійно існує 
дефіцит фінансових ресурсів для забезпечення пільг. Через відсутність достатніх 
бюджетних ресурсів витрати на надання неоплачених пільг та субсидій пере
кладаються на підприємства, які надають послуги, що робить їх фінансово-еко- 
номічну діяльність збитковою.

Недосконала система обліку надання послуг, а також реальних доходів на
селення сприяє тому, що пільги одержують часом не ті, хто їх потребує. Серед 
обійдених увагою держави переважають сільські жителі,які через поганий стан 
здоров'я або відсутність на селі потрібних послуг не можуть скористатися навіть 
тими небагатьма пільгами на які мають право.

Отже заміна пільг як форми соціального захисту на адресну грошову допо
могу не ліквідує діючої системи підтримки малозабезпечених громадян, а, на
впаки, створить передумови для повнішої реалізації конституційного права кож
ного громадянина на належний соціальний захист.

Важлива перевага нової системи захисту — у її чіткій адресності, 
тобто призначеності саме тому, хто його потребує. І, головне, не у вірту
альній, а у конкретній, грошовій формі. Тобто, за новим положенням, на прид
бання ліків, проїзд у міському чи приміському транспорті оплату комунальних 
та інших послуг пільговику надаватимуться певні суми грошей, якими він і роз
раховуватиметься за ці послуги.А введення Єдиного реєстру тих осіб, які мають 
право на пільги, дозволить уряду заздалегідь визначити і обсяг необхідних по
слуг, і матеріальні витрати на них.

Актуальність проекту Концепції забезпечення адресного надання пільг ок
ремим категоріям громадян зумовлена тим, що чинний порядок надання пільг 
було сформовано безсистемно, без урахування економічних процесів у країні та 
її можливостей, що призвело до знецінення самої ідеї надання державних соц
іальних пільг ветеранам війни і праці, ліквідаторам наслідків Чорнобильської 
катастрофи та іншим категоріям населення. Концепцією пропонується найбільш 
соціально виправданий варіант соціального захисту громадян шляхом збере
ження надання пільг у безготівковій формі на базі ведення місцевими органами 
праці та соціального захисту населення персоніфікованого обліку громадян, котрі 
мають право на пільги, та поступового запровадження адресного надання пільг 
у грошовій формі.

Адміністрація УПСЗН

Відповідно до постанови КМУ 
від 29.04.2004 року № 558 

"Про затвердження Порядку призначення 
і виплати компенсації фізичним особам, 

які надають соціальні послуги"
1. Непрацюючим фізичним особам, які постійно надають соціальні послуги 

громадянам похилого віку, інвалідам, дітям-інвалідам, хворим, які не здатні до 
самообслуговування і потребують постійної сторонньої допомоги (крім осіб, що 
обслуговуються соціальними службами), призначається щомісячна компенса
ційна виплата.

2. Компенсація призначається виходячи з прожиткового мінімуму для пра
цездатних осіб у таких розмірах:

-15  відсотків — фізичним особам, які надають соціальні послуги інвалідам І 
групи;

-10  відсотків — фізичним особам, які надають соціальні послуги громадя
нам похилого віку,

інвалідам II групи та дітям-інвалідам;
- 7 відсотків — фізичним особам, які надають соціальні послуги інвалідам II 

групи та хворим які:
не здатні до самообслуговування і потребують постійної сторонньої допомоги;
визнаними такими в порядку, затвердженому МОЗ.
Компенсація фізичним особам пенсійного віку, що надають соціальні послу

ги, призначається у зазначених розмірах виходячи з прожиткового мінімуму для 
осіб, які втратили працездатність.

Відповідно до прийнятого Верховною Радою України 11 травня 2004 року ЗУ 
“Про затвердження прожиткового мінімуму на 2004 рік”, затверджено прожитко
вий мінімум на одну особу в розрахунку на місяць у розмірі 362,23 гривні, а також 
для тих, хто відноситься до основних соціальних і демографічних груп населення:

- дітям віком до 16 років — 324,49 гривні;
- дітям віком від 6 до 18 років — 404,79 гривні;
- працездатним особам — 386,73 гривні;
- особам, які втратили працездатність, — 284,69 гривні;
Цей закон набирає чинності з 27 травня 2004 року.
3. Компенсація не виплачується фізичним особам, які надають соціальні 

послуги громадянам, яким відшкодовуються витрати на надання послуг по дог
ляду відповідно до ЗУ “Про загальнообов’язкове державне соціальне страху
вання від нещасного випадку на виробництві та професійного захворювання, які 
спричинили втрату працездатності”, “Про психіатричну допомогу”, “Про державну 
соціальну допомогу інвалідам з дитинства та дітям-інвалідам”, “Про підвищен
ня розмірів державної допомоги окремим категоріям громадян” .

4. Компенсація призначається і виплачується органом праці та соціального 
захисту населення за місцем проживання особи, якій надаються соціальні по
слуги, з дня подання фізичною особою, яка надає соціальні послуги, та осо
бою, яка їх потребує, заяв разом з документами.

5. Для призначення компенсації подаються такі документи:
а) непрацюючою ф ізичною особою, яка надає соціальні послуги:
- заява про згоду надавати соціальні послуги;
- паспорт або інший документ, який посвідчує особу;
- висновок лікарсько-консультаційної комісії про те, що стан її здоров’я доз

воляє постійно
надавати соціальні послуги;
- копія трудової книжки та довідки органу державної податкової служби про 

те, що особа не займається підприємницькою діяльністю, і про відсутність да
них про доходи цієї особи;

б) особою, яка потребує надання соціальних послуг, або її законним 
представником (у разі визнання цієї особи недієздатною):

- заява про необхідність надання соціальних послуг;
- паспорт або інший документ, що посвідчує особу;
копія довідки медико-соціальної експертної комісії про необхідність пост

ійного стороннього догляду та нездатність особи до самообслуговування;
в) законним представником дитини, яка потребує надання соціаль

них послуг;
- заява про необхідність надання соціальних послуг;
- копія свідоцтва про народження дитини;
- висновок лікарсько-консультаційної комісії про необхідність постійного сто

роннього догляду та нездатність дитини до самообслуговування;
6. Компенсація призначається на час встановлення групи інвалідності або 

на час, протягом якого особа, що подала заяву про необхідність отримання соц
іальних послуг, потребує постійного стороннього догляду.

Інша інформація та довідки по телефону: 2-96-87.
Адміністрація УПСЗН

ПОВНА МАТЕРІАЛЬНА ВІДПОВІДАЛЬНІСТЬ 
ПРАЦІВНИКІВ. ДЕЯКІ ПІДСТАВИ ПРИТЯГНЕННЯ

Відповідно до ч. 1 ст. 130 Кодексу законів про працю України (КЗпП), 
працівники несуть матеріальну відповідальність за шкоду, заподіяну 

підприємству, установі чи організації внаслідок порушення покладених
на них трудових обов'язків

відповідальність (звісно, якщо його не 
можна притягнути до повної матеріаль
ної відповідальності з інших передбаче
них законом підстав).

Таким чином, покладення на праців
ника повної матеріальної відповідаль
ності за п. 1 ст. 134 КЗпП можливо лише 
за сукупності таких умов:

- працівник досягнув вісімнадцятирі
чного віку;

- посада, яку займає працівник, або 
робота, котру він виконує, зазначена у ви
щезгаданому Переліку;

- з працівником укладено договір про 
повну матеріальну відповідальність;

- шкоду було заподіяно внаслідок не
забезпечення працівником збереження 
майна чи інших цінностей, що були пе
редані йому для зберігання або для 
інших цілей.

У п. 2 ст. 134 КЗпП передбачено по
вну матеріальну відповідальність праці
вника за недостачу, пошкодження чи псу
вання майна та інших цінностей, які були 
одержані ним під звіт за разовою дові
реністю або ж за іншими разовими доку
ментами. При цьому робота, пов’язана з 
одержанням чи транспортуванням мате
ріальних цінностей, як правило, не на
лежить до повсякденних обов’язків пра
цівника (бо у таких випадках з працівни
ком, зазвичай, укладається договір про 
повну матеріальну відповідальність, а 
отже, відповідати за заподіяну шкоду він 
буде за п. 1 ст. 134 КЗпП).

При застосуванні повної матеріальної 
відповідальності в обох наведених випад
ках слід зважати на те, що, передаючи 
працівникові на зберігання певні матері
альні цінності або ж доручаючи йому їх 
отримати, роботодавець має створити 
необхідні умови для забезпечення вико
нання працівником дорученого йому зав
дання без заподіяння шкоди переданим 
чи одержаним цінностям (наприклад, на
дати транспорт для їх перевезення з не
обхідним устаткуванням). При недотри
манні роботодавцем зазначеного обов'яз
ку розмір відшкодування шкоди, заподія
ної працівником, підлягає обов’язковому 
зменшенню (ст. 137 КЗпП).

Ще однією підставою для притягнен
ня працівника до повної матеріальної 
відповідальності є наявність у діях пра
цівника, внаслідок вчинення яких було 
завдано шкоду, ознак діянь, що пере
слідуються у кримінальному порядку (п. 
З ст. 134 КЗпП). У чинному Криміналь
ному кодексі України (далі -  КК) серед 
злочинних дій, якими може бути завда
но матеріальної шкоди майну робото
давця, передбачено, зокрема, порушен
ня вимог законодавства про охорону 
праці (ст. 271 КК), крадіжку (ст. 185 КК), 
шахрайство (ст. 190 КК), привласнення, 
розтрата майна або заволодіння ним 
шляхом зловживання службовим стано
вищем (ст. 191 КК) тощо. При цьому, 
відповідно до п. 9 постанови Пленуму 
Верховного Суду України від 29.12.1992 
р. № 14 “Про судову практику в справах 
про відшкодування шкоди, заподіяної 
підприємствам, установам, організаціям 
їх працівниками” ( далі -  Постанова ВСУ), 
до позовних заяв про матеріальну відпо
відальність у повному розмірі шкоди, 
заподіяної діями працівника, які мають 
ознаки діянь, що переслідуються у кри
мінальному порядку, повинні додавати
ся докази, які підтверджують, що вчинен
ня працівником таких діянь встановле
но у порядку кримінального судочинства.

При винесенні ж судом виправдову- 
вального вироку або закритті проваджен
ня у кримінальній справі за відсутністю 
складу злочину притягнути працівника до 
повної матеріальної відповідальності на 
підставі п. З ст. 134 КЗпП неможливо, 
оскільки такий висновок суду (чи відпо
відна постанова органу дізнання, слідчо
го, прокурора) свідчать про відсутність в 
діях працівника кримінально-караного 
діяння. А  от у випадках, коли працівник 
був звільнений від кримінальної відпові
дальності у зв’язку зі спливом строку 
давності, внаслідок акту амністії чи по
милування, або з інших нереабілітуючих 
підстав, передбачених законом (наприк
лад, за ст. 7 чи за ст. 7-1 Кримінально- 
процесуального кодексу України), мате
ріальна відповідальність покладається 
на працівника у повному розмірі завда
ної ним шкоди.

Також до повної матеріальної відпо
відальності притягується й працівник, 
який заподіяв роботодавцеві шкоду, пе
ребуваючи у нетверезому стані (п. 4 ст.



ПРО ВПРОВАДЖЕННЯ ПРОГРАМИ ПІДВИЩЕННЯ ЕФЕКТИВНОСТІ 
СПРАВЛЯННЯ ПОДАТКУ НА ДОДАНУ ВАРТІСТЬ

На виконання Указу Президента Ук
раїни від 23 червня 2004 року №671/ 
2004 “Про невідкладні заходи щодо 
підвищення ефективності справляння 
податку на додану вартість", наказом 
Державної податкової адміністрації Ук
раїни від 09.07.2004 року №385 “Про 
впровадження пілотного проекту з пи
тань вдосконалення механізму справ
ляння податку на додану вартість” з ме
тою підвищення ефективності адмініст
рування податку на додану вартість, 
підвищення його прозорості, прискорен
ня погашення заборгованості зі сплати 
цього податку, запобігання її виникнен
ню у подальшому та недопущення 
втрат державного бюджету України 
впроваджується пілотний проект з пи
тань вдосконалення механізму справ
ляння податку на додану вартість.

Вдосконалення механізму справ
ляння ПДВ передбачається здійсни
ти за трьома напрямами: визначення

критерію сумлінних платників податків та 
платників з помірним і високим ступе
нем ризику; взаємодія органів держав
ної податкової служби з митними орга
нами з питань контролю за експортно- 
імпортними операціями; електронне 
відшкодування ПДВ.

На всіх етапах роботи органів ДПС 
метою реформування є встановлення 
неупереджених, партнерських відносин 
з дисциплінованими платниками по
датків, які вчасно та в повному обсязі 
сплачують податки, мінімізація втручан
ня у господарську діяльність таких плат
ників та зосередження на введенні прин
ципу “неминучості покарання” поруш
ників податкового законодавства шляхом 
оперативного викриття і здійснення пе

р е в ір о к  суб'єктів підприємницької діяль
ності, які ухиляються від сплати податків. 
Це сприятиме створенню рівних умов 
для діяльності доброчесних платників 
податків.

З метою забезпечення в ідпов
ідного рівня ефективності робо
ти з платниками податків щодо 
впровадження пілотного проекту 
в промислову експлуатацію, необ
х ід н о  вс ім  платникам  податків  
терміново надати до ДПІ в м.Сла
вутичі відомості про діючий авто
м а ти зов а н и й  б у х га л те р с ь ки й  
обл ік, з розш иф ровкою  бухгал
терських програм (“ 1C” , “ Бест” , 
“ Парус” , інше) та укласти договір 
щодо передачі звітності до ДПІ в 
м.Славутичі засобами електрон
ної пошти та Інтернету. Докладні
шу інформацію з цього питання на
дадуть Вам спеціалісти ДПІ в м.Сла
вутичі. Чекаємо на вас. Наша адре
са: м. Славутич, проспект Дружби на
родів, 17а. Контактні телефони: 2-75- 
12,2-75-13, 2-73-96, 2-76-63.

Начальник ДПІ в м.Славутичі 
Ірина ОПАЛЄВА

ПРО ОСНОВНІ НАПРЯМКИ РОБОТИ ВІДДІЛУ ПО БОРОТЬБІ 
З КОРУПЦІЄЮ ДПА В КИЇВСЬКІЙ ОБЛАСТІ

Відділ по боротьбі з корупцією в 
органах Державної податкової Служ
би ДПА в Київській області веде пост
ійну роботу, спрямовану на виявлен
ня фактів корупційних проявів серед 
власних працівників.

За виявленими фактами корупцій
них дій, скоєних працівниками подат
кової служби в Київській області, у 
2004 році відділом по боротьбі з ко
рупцією складено 11 адміністративних 
протоколів про правопорушення Зако
ну України “Про боротьбу з корупцією".

До нашого відділу щоденно зверта
ються підприємці з інформацією про ко- 
рупційні діяння з боку податківців. Але 
більшість з тих, хто звертається, плута
ють поняття саме корупційних проявів 
з діями, що підпадають під криміналь
ну відповідальність, чи просто під взає
мовідносини на побутовому рівні.

Співробітники податкової служби, 
згідно зі статтею 5 Закону України 
"Про боротьбу з корупцією”, “Про спец
іальні обмеження щодо державних 
службовців та інших осіб, уповноваже
них на виконання функцій держави, 
спрямовані на попередження ко
рупції” , не мають права:

а) сприяти, використовуючи своє 
службове становище, фізичним і юри
дичним особам у здійсненні ними 
підприємницької діяльності, а так само 
в отриманні субсидій, субвенцій, до
тацій, кредитів чи пільг з метою неза
конного одержання за це матеріальних 
благ, послуг, пільг або інших переваг;

б) займатися підприємницькою 
діяльністю безпосередньо чи через 
посередників або підставних осіб, бути 
повіреним третіх осіб у справах дер
жавного органу, в якому вона працює,

а також виконувати роботу на умовах су
місництва (крім наукової, викладацької, 
творчої діяльності, а також медичної 
практики);

в) входити самостійно (крім випадків, 
коли державний службовець здійснює 
функції з управління акціями (частками, 
паями), що належать державі, та пред
ставляє інтереси держави в раді това
риства (спостережній раді) або ревізійній 
комісії господарського товариства), че
рез представника або підставних осіб до 
складу правління чи інших виконавчих 
органів підприємств, кредитно-фінансо- 
вих установ, господарських товариств 
тощо, організацій, спілок, об'єднань, ко
оперативів, що здійснюють підприєм
ницьку діяльність;

г) відмовляти фізичним та юридич
ним особам в інформації, надання якої 
передбачено правовими актами, умис
но затримувати її, надавати недостовір
ну чи неповну інформацію.

Державний службовець, який є поса
довою особою, згідно з цим же Законом, 
не має також права:

а) сприяти, використовуючи своє по
садове становище, фізичним та юридич
ним особам у здійсненні ними зовніш
ньоекономічної, кредитно-банківської та 
іншої діяльності з метою незаконного 
одержання за це матеріальних благ, по
слуг, пільг або інших переваг;

б) неправомірно втручатися, викори
стовуючи своє посадове становище, у 
діяльність інших державних органів чи 
посадових осіб з метою перешкодити 
виконанню ними своїх повноважень;

в) бути повіреним третіх осіб у спра
вах державного органу, діяльність якого 
він контролює;

г) надавати незаконні переваги

фізичним або юридичним особам під 
час підготовки і прийняття норматив
но-правових актів чи рішень.

Як приклад можна привести один з 
фактів порушення Закону України “Про 
боротьбу з корупцією” співробітником по
даткової інспекції м. Богуслава “С”.

У травні 2004 року “С” надала до 
прокуратури Богуславського району 
свідомо недостовірну інформацію про 
те, що на виконання вимоги органів 
прокуратури про проведення пере
вірки ДПІ у Богуславському районі 
проведена перевірка ТОВ “Б” , за ре
зультатами якої вказаному підприєм
ству донараховано 340 грн. за пору
шення використання книги обліку роз
рахункових операцій.

Фактично, перевірка підприємства 
не тільки не проводилася, але і не 
розпочиналася — відповідно, фінан
сові санкції за порушення податково
го законодавства не застосовувались.

Таким чином, “С” надала до 
органів прокуратури інформацію, що 
не відповідає дійсності, чим вчинила 
правопорушення статті 5 Закону Ук
раїни “Про боротьбу з корупцією".

Відносно “С" складений протокол 
про адміністративне правопорушення 
вищезазначеного закону та переда
ний до органів суду.

Нагадуємо, що в разі звернень до 
підприємців осіб, які видають себе за 
податківців, а також у випадках, коли 
наявна інформація про корупційні дії 
з боку працівників органів ДПС, необ
хідно звертатися до відділу по бо
ротьбі з корупцією ДПА в Київській об
ласті за телефоном: (044) 246-23-55.

Начальник ВБКДПА в 
Київській області І.В.ПІЛЯЄВ

ЩО ПОТРІБНО ЗНАТИ ПРИ 
ПРАЦЕВЛАШТУВАННІ НА РОБОТУ

Останнім часом до центру зайнятості часто звертаються люди, яких ошукали робо
тодавці. У більшості це молоді особи, що закінчили школу чи інші навчальні заклади і 
працевлаштовуються вперше. Звичайно, обманюють і дорослих людей. Когось до пев
ного часу влаштовує отримання грошей в “конвертах”. Але настає той час, коли по
трібно підтвердити факт трудових відносин з роботодавцем, та зробити це працівник не 
може. І лише тоді починає думати як відстояти свої інтереси. Що ж потрібно знати при 
працевлаштуванні на роботу, щоб захистити себе від непорядних роботодавців?

Працевлаштовуючись на роботу на підприємство, ви повинні написати зая
ву на працевлаштування, а роботодавець видати наказ про прийняття вас на 
роботу, з яким ви обов’язково повинні ознайомитися. Наймаючись до приватно
го підприємця, наполягайте на оформленні письмової форми трудового дого
вору та обов’язковій реєстрації його в міському центрі зайнятості.

При укладенні трудової угоди поцікавтеся, чи сплачуватиме роботодавець 
внески до Фонду загальнообов’язкового державного соціального страхування 
на випадок безробіття. Якщо ні, то ви самі маєте право зареєструватися як плат
ник внесків у міському центрі зайнятості і сплачувати внески.

Ознайомтеся з умовами праці та внутрішнім трудовим розпорядком на 
підприємстві, або режимом роботи приватного підприємця. Простежте, щоб відо
мості про ваше працевлаштування були занесені до вашої трудової книжки. 
Пам’ятайте, якщо працевлаштовуєтесь вперше, роботодавець повинен офор
мити трудову книжку після п’яти днів роботи.

Не отримавши протягом місяця, наступного за першим місяцем роботи, за
робітної плати, маєте право подати заяву на припинення трудових відносин за 
частиною 3 статті 38 КЗпП України (про звільнення за власним бажанням у 
зв’язку з порушенням власником вимог законодавства про працю, колективно
го та трудового договорів), не чекаючи наростання заборгованості.

ДО УВАГИ СТАРШОКЛАСНИКІВ
Через рік ви закінчуєте школу. Та вже сьогодні багатьох школярів хвилює 

питання: “Яку професію обрати?” Щоб не помилитися у виборі професії, звер
тайтеся до центру зайнятості.

Спеціалісти центру зайнятості допоможуть вам ознайомитися із ситуацією 
на ринку праці, виявити здібності та схильності до тієї чи іншої професії, дізна
тися більше про професію, що вас цікавить. У відділі адаптації та активної 
підтримки безробітних ви зможете пройти тестування для виявлення професій
ної спрямованості. До послуг школярів пропонується більше 140 папок з опи
сом професій, переліком навчальних закладів, де можна здобути професії, та 
підприємств, де можна працевлаштуватися за отриманою професією. Бажаючі 
мають змогу також переглянути відеофільми з циклу “Світ професій”.

Звертайтеся до центру зайнятості у зручний для вас час.
Відділ адаптації та активної підтримки безробітних 

Славутицького м іського центру зайнятості

Відповідно до постанови Кабінету Міністрів України від 22.08.2000 року № 1306, 
страхове свідоцтво є єдиним для всіх видів загальнообов’язкового державного соц
іального страхування документом, що підтверджує право застрахованої особи на одер
жання послуг та матеріальне забезпечення за державним соціальним страхуванням.

Мають місце випадки, коли особа заповнила анкету на підприємстві для 
отримання зазначеного свідоцтва, але була звільнена і не отримала його. Ці 
свідоцтва знаходяться на збереженні в управлінні Пенсійного фонду.

СПИСКИ ОСІБ, ЯКІ НЕ ОТРИМАЛИ СТРАХОВІ СВІДОЦТВА:

1. КОМАР ОЛЬГА ПЕТРІВНА
2. КОМАРОВ СЕРГІЙ ВОЛОДИМИРОВИЧ
3.КРУШ МИХАЙЛО ІВАНОВИЧ 
4 КОЗІДУБ ЛІДІЯ ГЕННАДІЇВНА
5. КАЛІНКІНА НІНА ПЕТРІВНА
6. КАБЕНОК МАРІЯ МИХАЙЛІВНА
7. КУЖІЛЬ ОЛЕКСАНДР КУЗЬМИЧ
8. КРУПСЬКИЙ ВОЛОДИМИР СТЕПАНОВИЧ
9. КОРЖ ЄВГЕНІЯ ЮРІЇВНА
10. КОВАЛЬЧУК ІРИНА МИКОЛАЇВНА
11. КУЛИНИЧ ІРИНА ВІКТОРІВНА

12. КОВАЛЕНКО ОЛЕНА МИХАЙЛІВНА
13. КРАВЧЕНКО ОЛЕГ АНАТОЛІЙОВИЧ
14. КУБАРЬ РАЇСА ІВАНІВНА
15. КОТЛОБАЙ ОЛЕКСАНДР ВАЛЕНТИНОВИЧ
16. КОРНІЯКА ОЛЕНА БОРИСІВНА
17. КОНОНОВ ОЛЕГ ПАВЛОВИЧ
18. КОЛЕГОВ ВІКТОР ВОЛОДИМИРОВИЧ
19. КРИВОПИША ЛАРИСА МИХАЙЛІВНА
20. КАСЬЯН РОМАН ВОЛОДИМИРОВИЧ
21. КОСЯК ВАЛЕРІЙ ІВАНОВИЧ
22. КУЦЕНКО БОРИС ЛЕОНІДОВИЧ

Якщо ви побачили своє прізвище надрукованим у цьому списку, зверніться у 
найкоротший термін в управління Пенсійного фонду, яке знаходиться в при
міщенні міськвиконкому, кабінет416. При собі обов'язково мати паспорт.

За довідками звертатися за тел. 2-95-75.

“Г орячая линия"для общественных организаций Украины, созданная при 
поддержке Института постоянных сообществ за счет средств, предоставлен
ных Агентством международного развития (США), продолжает предоставлять 
информацию по актуальным вопросам предпринимательства.

Вопрос: Что такое "роялти"?
Ответ: Под сроком “роялти” надо понимать выплаты любого вида, получен

ные как вознаграждение за пользование или предоставление права пользова
ния любым авторским правом на произведения, в т.ч. компьютерные програм
мы, другие записи на цифровых носителях информации, видеои аудиокассеты, 
кинематографические фильмы или пленки для радиои телевещания; за приоб
ретение любого патента, зарегистрированного знака на товары и услуги или тор
говой марки, дизайна, секретного чертежа, модели, формулы, процесса, права 
на информацию относительно промышленного, коммерческого или научного 
опыта (ноу-хау) (согласно п. 1.30. Закона Украины № 334/94 от 28.12.1994 г.).

Вопрос: Каким образом нужно указать в Уставе НПО виды деятель
ности, чтобы не было отказа в государственной регистрации?

Ответ: Весьма часто учредительные документы неприбыльных организаций 
содержат указания на “другие источники формирования имущества и средства, 
не запрещенные законодательством”. Это противоречит ст. 7.11.3 Закона № 334/ 
94, где указан перечень доходов неприбыльных организаций, освобожденных от 
налогообложения, а также требование, чтобы учредительные документы непри
быльных организаций содержали исчерпывающий перечень видов их деятель
ности. На основании этого документа, органы налоговой службы отвечают отка
зом общественным организациям в присвоении признака неприбыльное. В 
уставах нецелесообразны упоминания, которые НПО могут осуществлять “дру
гие не запрещенные законом” виды деятельности или получать “другие дохо
ды”. Логичнее указать в соответствующих положениях возможность получения 
"пассивных доходов и доходов от основной деятельности соответственно зако
нодательству Украины”. Для благотворительных организаций важное значение 
может иметь норма, которая предусматривает осуществление ими “других бла
готворительных мероприятий, не запрещенных законодательством", к примеру 
благотворительных конкурсов или лотерей. Основанием для этого является ст. 
16 Закона Украины “О благотворительности и благотворительных организациях” 
№ 531/97 от 17.09.1997 г., которая определяет формы благотворительной дея
тельности, а не деятельности НПО вообще.


